
1 
 

Protokół nr XLII/22 

XLII zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

22 kwietnia 2022 r., godz. 1100 

Sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego w trybie zdalnym 

Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XLII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Przepraszam Państwa za opóźnienie, ale problemy z łącznością. Otwieram XLII 

sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023, zwołaną w trybie 

zdalnym. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek wita 

radnych i zaproszonych gości. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, jestem po zabiegach na oczy, jeżeli będę miał problemy, siedzi 

tutaj obok mnie Wiceprzewodniczący – Kolega Mirosław Marcinkiewicz, który będzie 

mnie ewentualnie wspomagał. Szanowni Państwo, informuję, że na podstawie art. 21 

ust. 1a ustawy o samorządzie województwa obrady Sejmiku Województwa są 

transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. 

Nagranie obrad jest udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu 

Marszałkowskiego i na stronie internetowej Samorządu Województwa. Szanowni 

Państwo, obradujemy na sesji w trybie zdalnym, a zatem sprawdzanie obecności i 

głosowania odbędą się przy wykorzystaniu zdalnego systemu do głosowania. Bardzo 

proszę, aby w czasie sesji Sejmiku nie wylogowywać się z systemu do glosowania i 

platformy wideokonferencji, bo zakłóca to prowadzenie obrad. Szanowni Państwo 

Radni, przechodzimy do sprawdzenia obecności. Proszę przejść do okna, w którym 

mają Państwo otwarty system do głosowania. Rozpoczynam sprawdzanie obecności. 

Proszę kliknąć w pole „tak”. Pan Marszałek Jabłoński jest z nami? Czemu się 
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wyświetlało „wszyscy” a mamy tu 25-ciu? Pani Helena Hatka jest, tak? I Pan 

Kazimierz Łatwiński też, tak? Czyli mamy? I Pani Haręźlak? Czyli 28. Stwierdzam, że 

na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego, na sesji w trybie zdalnym, obecnych 

jest 28, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. 

Szanowni Państwo, podczas przerwy w sesji, przed punktem 10, odbędzie się 

posiedzenie Komisji Budżetu i Finansów. Link do głosowania na posiedzenie komisji 

został do Państwa przesłany mailowo. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Panie i Panowie Radni, otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z 

porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego proponuję 

rozszerzenie porządku obrad o punkt 11a – Podjęcie uchwały w sprawie określenia 

zakresu pomocy, która może być zapewniona przez Województwo Lubuskie 

obywatelom Ukrainy – druk nr 635/22. Materiały i projekty uchwał, będące 

przedmiotem sesji, dostępne są na serwerze dla Radnych. Szanowni Państwo, 

informuję, że chęć zabrania głosu będzie możliwa w momencie zarządzenia przeze 

mnie dyskusji. Jeżeli wyrażą Państwo chęć zabrania głosu, wcisnąć należy przycisk 

„żądanie głosu”. Głos będzie udzielony zgodnie z kolejnością zgłaszania. W 

momencie udzielania przeze mnie głosu zostanie Państwu włączony mikrofon. Także 

proszę chwileczkę poczekać, po momencie poproszenia o zabranie głosu będzie 

włączony mikrofon i wtedy będziecie Państwo słyszalni. Jeżeli Państwo chcecie 

zgłosić wniosek formalny w czasie dyskusji, proszę użyć funkcji „zgłoszenie 

formalne”. Zabrać głos mogą Państwo dwukrotnie w jednej sprawie. Czas jednej 

wypowiedzi to maksymalnie 1 minuta. Czy mają Państwo wnioski do porządku obrad 

sesji? Pani Radna Aleksandra Mrozek. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Tak, dzień dobry, witam 

Państwa. Panie Przewodniczący, mam pytanie. Pytanie tradycyjne, które zadawalam 

też wczoraj na spotkaniu przedstawicieli klubów: czy będzie można w punkcie 3, 

gdzie punkt brzmi: „Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach”, zadać 
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pytania? Drugie to dlaczego na tej sesji, Panie Przewodniczący, zaczyna Pan 

ograniczać czas wypowiedzi do 1 minuty? Ja mam nadzieję, że jeszcze jedna sesja i 

generalnie zabroni Pan nam zabierania głosu. Z czego wynika Pańska decyzja, że 

dzisiaj będziemy mogli zabrać głos tylko w wymiarze 1 minuty? Proszę udzielić 

odpowiedzi. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, moją i jedyną intencją jest to, żeby obrady przebiegały sprawnie. 

Patrząc na porządek obrad, na ważkość sprawy, gdzie głównie są sprawozdania 

uznałem, że taki czas akurat jest wystarczający. Mam krótką pamięć, ale wczoraj 

żeśmy rozmawiali i nie pamiętam, żeby Pani zabierała głos na temat interpelacji. Nie 

wiem, może dlatego, że nie było kamer, ale zabiera Pani w tej sprawie głos na każdej 

sesji, natomiast wczoraj siedziała Pani koło mnie i nie rozmawialiśmy w ogóle, nie 

poruszała Pani tematu interpelacji. Pani Aleksandra Mrozek jeszcze raz.  

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Przewodniczący, co 

do Pańskiej pamięci odnosić się nie będę, bo myślę, że dostatecznie trwale utrwalam 

Panu pytania dlaczego nie możemy zadawać pytań w punkcie stosownym do tego? 

To jest jedno, a drugie: nie odpowiedział mi Pan dlaczego Pan ogranicza czas 

wypowiedzi do 1 minuty, bo nie może odpowiedź brzmieć, że to jest Pańskie 

stanowisko, uznanie czy Pańska decyzja. Jest Pan reprezentantem wszystkich 

Radnych w związku z tym należy się wsłuchać w głos Radnych, a nie realizować 

własna politykę ograniczającą. To, co dzieje się na Sejmiku, jest zaprzeczeniem 

jakiegokolwiek wymiaru demokracji i tego lokalnego parlamentaryzmu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowna Pani Radna, Radnych jest 30-stu i staram się słuchać głosu większości i 

postępuję tak, żeby było jak najbardziej sprawnie. Jeżeli nie ma innych wniosków, 

przechodzimy do głosowania. Jeżeli chodzi o głosowania, przypomnę, że wygląda to 

następująco: w momencie zarządzenia przeze mnie głosowania po lewej stronie w 

Państwa oknie wyświetlać się będzie temat, który będziemy głosować, natomiast  

po prawej stronie podświetlasię pola wyboru: „za”, „przeciw”, „wstrzymuję się”. 

Klikając w odpowiednie pole oddają Państwo głos. Szanowni Państwo, przechodzimy 

do głosowania. Poddaję pod glosowanie rozszerzenie porządku obrad o punkt 11a – 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia zakresu pomocy, która może być zapewniona 
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przez Województwo Lubuskie obywatelom Ukrainy – druk nr 635/22. Pani Radna 

Helena Hatka głosuje „za” czy „przeciw” czy wstrzymuje się? Pani Radna Helena 

Hatka? Pani Radna Helena Hatka? 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: „Za”. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. A Pan Kazimierz Łatwiński? Panie Kazimierzu? 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Tak, „za”. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Proszę wyświetlić. 

25 radnych za, 2 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony  

o punkt 11a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Porządek obrad sesji, wraz z przegłosowaną zmianą, poddaję pod głosowanie. Pani 

Radna Helena Hatka? 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: „Za”. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. I Pan Radny Kazimierz Łatwiński?  

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: „Za”. 

26 radnych za, 2 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji wraz z przegłosowaną 

zmianą został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Punkt 3. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, tak jak ustalaliśmy wcześniej z Przewodniczącymi Klubów, 
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interpelacje i zapytania  składacie Państwo na piśmie i przesyłacie do Biura Sejmiku. 

W okresie międzysesyjnym do Biura Sejmiku, do dnia 21 kwietnia, wpłynęły dwie 

interpelacje Radnej Pani Małgorzaty Gośniowskiej-Kola. 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Informacja została zamieszczona w materiałach na serwerze dla Radnych. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedstawionych informacji? Proszę o zgłoszenia. Pani 

Radna Beata Kulczycka, bardzo proszę. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Dzień dobry. 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, Koleżanki, Koledzy, mam dwa pytania 

dotyczące bieżącej pracy. Otóż podjęliście Państwo, jako Zarząd Województwa, 

uchwałę o zwiększeniu wartości dofinansowania w ramach konkursu 9.2.1 z 52 mln 

na 54 mln. Wybraliście Państwo do dofinansowania cztery projekty. Ja mam 

konkretne pytania a propos projektu „Przebudowy wewnętrznego układu 

komunikacyjnego wraz z infrastrukturą towarzyszącą w Szpitalu Uniwersyteckim  

w Zielonej Górze”. Ponieważ w ramach tego konkursu przyznano prawie 19 mln zł, a 

z tego, co pamiętam, w Polskim Ładzie w ubiegłym roku też na tego typu brzmiący 

tytuł przyznano dofinansowanie w postaci 30 mln zł, mam pytanie: czy to są dwa 

tożsame projekty? Czy zakresy rzeczowe tych projektów są jednakowe? I w sumie 

dlaczego na przebudowę szpitala wydajemy ponad 52 mln zł, bo tak to wynika z 

mojego rozeznania? Drugie moje pytanie dotyczy pytania, które zadawałam na 

ostatnim Sejmiku i bardzo proszę Pana Przewodniczącego o zdyscyplinowanie 

adresatów mojego pytania co do odpowiedzi na nie, ponieważ mimo, że zadałam je 

na ostatniej sesji, nie doczekałam się odpowiedzi: jaka jest wartość – w polskich 

złotych, żeby było to zrozumiałe jednoznacznie – robót i usług niewykonanych w 

ramach projektu przebudowy filharmonii zielonogórskiej, ponieważ jest to projekt 

sporny, jest to projekt problemowy? Ja zadałam to pytanie i do dnia dzisiejszego tej 

odpowiedzi nie mam. Panie Przewodniczący, bardzo proszę o interwencję w tej 

sprawie. Odpowiedź chciałabym żeby była dzisiaj mi przekazana podczas sesji 

Sejmiku. I trzecie moje pytanie dotyczy konkursu na ścieżki rowerowe, a raczej na 

miękkie działanie dotyczące ścieżek rowerowych. W budżecie, projekcie budżetu, 
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mieliśmy na to działanie 5 mln zł, dzisiaj konkurs jest uruchomiony na 3 mln zł – 

Panie Marszałku, co z tymi 2 mln? Czy to jest poza konkursem? Jakie są plany w 

zakresie tych 2 mln zł? Jeszcze jedno pytanie. Otóż zawsze mówimy o 

wydatkowaniu środków, ja mam pytanie również a propos pozyskiwania środków. 

Właśnie w Warszawie uruchomiony jest konkurs w CUPT-cie 3.1.1 i można w 

ramach tego konkursu pozyskać pieniądze na Regionalne Centra Ruchu Drogowego. 

Bardzo innowacyjne działanie. My, w naszym województwie, takie centrum 

powinniśmy mieć, a go nie mamy, są różnego rodzaju dofinansowania przejść dla 

pieszych, symulatorów różnego rodzaju. Pytanie jest zasadnicze: czy Województwo 

Lubuskie na 85% dofinansowania wystąpi z takim projektem, ponieważ z punktu 

widzenia innowacyjności tego typu ośrodki, nasze WORD-y, powinny być 

wzmocnione poprzez te akcenty właśnie innowacyjne. I inne województwa i regiony 

mają takie zaplecze innowacyjne, a my w województwie nie mamy. Pytanie: co z 

naszą aktywnością na poziomie POIiŚ-u działania 3.1.1? I jeszcze jedno pytanie… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Pani, Pani Radna. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: …1 mln zł dla 

Zaboru. Zadaję pytania w czasie, w  którym mogę. 1 mln zł dla Zaboru. Proszę o 

wyjaśnienie na co są te środki… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Przekroczyła Pani już dawno czas. Proszę konkretyzować. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: 1 mln zł dla 

Zaboru. Na co te środki są przeznaczone? Niedawno właściwie uruchamialiśmy 

projekt budżetu, gdzie nie mówiliśmy o jakichś niezbędnych kosztach na inwestycje. 

Państwo finansujecie 1 mln zł dla Zaboru. O co tu chodzi i jakie to są działania? 

Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję.  

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Panie 

Przewodniczący, w jednej minucie naprawdę ciężko się zmieścić. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Wydaje mi się, że Pani mówiła dużo dłużej i nie ograniczałem, ale też musi to mieć 

jakiś swój rozsądek. Proszę, Pani Radna Aleksandra Mrozek. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Mam takie pytanie 

dotyczące uchwał podejmowanych przez Zarząd Województwa w tym okresie 

międzysesyjnym. Jedna z uchwał, która została podjęta, wywołała trochę emocji – to 

jest uchwała w sprawie upoważnienia Dyrektora Biura Audytu, Kontroli i Nadzoru i 

zobowiązanie go do złożenia zawiadomienia o naruszeniu dyscypliny finansów 

publicznych. Dotyczy to Dyrektora Zaboru. Moje pytanie jest takie, ponieważ Dyrektor 

odnosił się do sprawy i odnosił się na zasadzie takiej, że dowiedział się o tym z 

gazet, z mediów, moje pytanie: czy to zwyczajem Zarządu Województwa Lubuskiego 

jest to, iż dyrektorzy jednostek podległych otrzymują informację z mediów, czy Pan 

Dyrektor sobie zażartował, czy rzeczywiście był protokół kontroli, który strony 

powinny podpisać? Drugie pytanie dotyczy realizowanego przez konsorcjum – bo tak 

to zostało nazwane – projektu „Środowiskowe Centrum Zdrowia Psychicznego dla 

dzieci i młodzieży” w Zielonej Górze. Ten temat nie został tutaj w tych 

sprawozdaniach w ostatnich miesiącach poruszony. Dla mnie to jest bardzo istotny 

projekt, bo projekt w ramach którego miało być wsparcie psychiczne, psychiatryczne, 

psychologiczne dla 2600 dzieci i młodzieży plus ich rodziny – to jest ponad 3100 

osób. Mam pytanie: czy ten projekt jest realizowany? Bo to konsorcjum, które 

realizuje ten projekt, składa się z założenia z Centrum Leczenia Dzieci i Młodzieży w 

Zaborze i dwóch partnerów: Województwa Lubuskiego, a konkretnie Departamentu 

Zdrowia, no i Miasta Zielona Góra – Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej. Z takich 

nieoficjalnych informacji wiem, że jeden z podmiotów – to akurat poradnia – wycofała 

się z realizowania tego… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, proszę konkretyzować pytania, a nie komentować. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: …(zakłócenia)... niech Pan 

mi nie przeszkadza, bo to w Pańskim interesie, nas wszystkich, jest troska o dzieci i 

młodzież, która potrzebuje pomocy psychologicznej, a Pan mi nie daje możliwości 

zadania pytania! O litość dla dzieci proszę, bo projekt jest bardzo istotny. Nie jest 

tajemnicą, że docierają informacje, że nie będzie realizowany, przynajmniej na 
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poziomie II stopnia referencyjności. W związku z tym prosimy o wyjaśnienie tego 

tematu, udzielenie odpowiedzi tu i teraz, dlatego że w bajkopisanie ja już nie wierzę, 

bo napisałam się dziesiątki pism, a odpowiedzi dostałam poniżej żenujących. Proszę 

o konkretną odpowiedź na ten temat – temat bulwersujący, projekt warty blisko 13 

mln zł. W jakim stopniu jest realizowany? Wiem, że Urząd Marszałkowski… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, proszę konkretyzować. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: …mocno się zaangażował 

w ten projekt, do tego stopnia, że wsparł nawet Ośrodek Lidera delegując tam radną 

do pracy, radną koalicji, do pracy w tym ośrodku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, dziękuję Pani i proszę o odpowiedź. Nie wiem czy Pan Radny Marcin 

Jabłoński pytania czy odpowiedź, bo się zgłosił? 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Mogę 

mówić już? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak, bardzo proszę. Tylko nie wiem czy pytania, czy odpowiedź już? 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Nie, 

chciałem odpowiedzieć na jedno z pytań. Nie widać teraz kiedy jestem aktywny. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dobrze. W takim wypadku proszę – Pan Marszałek Marcin Jabłoński. 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Odpowiem 

na jedno pytanie Pani Radnej Kulczyckiej. Projekty nie są tożsame, te dotyczące 

szpitala, kwestia dotycząca WORD-u nie jest związana z punktem porządku obrad 

sesji, o przyszłości WORD-ów oczywiście myślimy i pracujemy nad tym. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Proszę Panią Marszałek Elżbietę Annę Polak o odpowiedź na pozostałe 

pytania. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dziękuję bardzo. 

Zarząd Województwa przyznał dodatkowe środki w ramach zaoszczędzonych 

środków, które są w dyspozycji Zarządu, wykonując budżet dla Szpitala 

Psychiatrycznego Dzieci i Młodzieży w Zaborze w wysokości 1 mln zł na niezbędne 

prace do wykonania w trybie pilnym, nałożone przez Inspekcję Pracy oraz kontrole 

sanitarne. Osobiście oglądałam obiekt i miejsca, w których jest to konieczne do 

wykonania. Dotyczy to zmiany przede wszystkim wentylacji tak, żeby nie zagrażało to 

bezpieczeństwu wszystkich, którzy pracują i pensjonariuszy. Pani zauważyła 

również, Pani Radna, że nie było o tym mowy gdy procedowaliśmy budżet. Były takie 

zgłoszenia do budżetu, ale budżet jest zawsze kompromisem, należy go 

zrównoważyć. Przyjęliśmy do realizacji wiele zadań, na ile nas było stać. Dyrektorzy 

otrzymali informację, że w trakcie wykonania budżetu te środki na pewno znajdziemy 

i tak się udało. Realizując budżet Zarząd Województwa często proponuje 

przesunięcia, które są też procedowane na sesji Sejmiku, a w ramach kompetencji 

Zarządu są to też przesunięcia pomiędzy paragrafami i pomiędzy rozdziałami oraz w 

ramach rezerwy finansowej. Także są to niezbędne do wykonania wydatki. Udało się 

znaleźć te środki finansowe, będzie można to zabezpieczenie wykonać. Drugie 

pytanie dotyczyło naruszenia dyscypliny finansów publicznych przez Dyrektora w 

Zaborze. Zostało to stwierdzone przez Biuro Audytu i Kontroli w ramach kontroli 

planowej. Zgodnie  z procedurą i przepisami w tym zakresie Zarząd Województwa, 

jako organ prowadzący jednostkę, ma obowiązek zawiadomić Regionalna Izbę 

Obrachunkową. To naruszenie dotyczy przekroczenia – proporcjonalnie w terminie 3 

dni i kolejnej transzy 13 – opóźnień w zapłacie składek ZUS-owskich za 

pracowników. Oczywiście Dyrektor był o tym poinformowany przez jednostkę 

kontrolującą, miał również do wglądu protokół, zanim Zarząd podjął decyzję o 

skierowaniu zawiadomienia. W dalszym toku postępowania Dyrektor będzie mógł 

złożyć wyjaśnienia. Myślę, że w związku z trudną sytuacją finansową szpitali 

psychiatrycznych, szczególnie dzieci i młodzieży, w których świadczenia zdrowotne 

są bardzo zaniżone i nie zostały zwiększone tak, jak w psychiatrii ogólnej, jest 

szansa na umorzenie tego postępowania. Ale Zarząd Województwa po prostu nie 

miał tutaj żadnych innych możliwości. Zgodnie z procedurą ustawa w zakresie 

dyscypliny finansów publicznych nakłada na nas taki obowiązek. I realizacja projektu  

– Departament Zdrowia taki projekt przygotował w zakresie wsparcia zdrowia 

psychicznego dzieci i młodzieży, ten projekt realizuje szpital w Zaborze. Oczywiście 
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są problemy dotyczące kadry, ale nie ma żadnego zagrożenia w realizacji tego 

projektu. Wczoraj zakończyliśmy Kongres Zdrowia. W pierwszym dniu mogliśmy się 

zapoznać z sytuacją w zakresie zdrowia psychicznego dzieci i młodzieży w całym 

kraju. To Pani Konsultant Krajowa, Pani prof. Remberk, prezentowała dane, z których 

jasno wynika jak w zapaści jest wręcz temat zdrowia psychicznego dzieci i 

młodzieży. Wciąż reforma, która jest zapowiadana przez Ministerstwo Zdrowia, jest 

opóźniona. Zabierał głos też sam Dyrektor Szpitala w Zaborze, który zwrócił uwagę 

na niskie koszty świadczeń, które nie zostały zmienione i te problemy niestety są na 

naszych barkach, musimy sobie z tym radzić. Gwarantujemy jednak pełną realizację 

tego projektu, bo skład osobowy został uzupełniony w szpitalu i jest pełna obsada. 

Oczywiście pewne zagrożenia mogą mieć miejsce, tak jak przy każdym projekcie, ale 

mamy jeszcze możliwości takie, żeby ten projekt skutecznie zrealizować. Jest 

olbrzymie zapotrzebowanie w tym zakresie, są wielkie potrzeby. Będziemy 

przygotowywać kolejne również tego typu projekty. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Marszałek. Rozumiem, że na wszystkie pytania Pani udzieliła 

odpowiedzi. Proszę, Pani Radna Małgorzata Gośniowska-Kola. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Dziękuję bardzo. Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo Radni, 

Szanowni Państwo, mam pytanie do Pani Skarbnik. Z wypowiedzi Pani Marszałek 

wynika, że budżet Województwa Lubuskiego jest nie w zapaści i w dobrej kondycji i 

mamy różnego rodzaju oszczędności. Moje pytanie jest takie: z czego te 

oszczędności wynikają? Na jakim koncie w tej chwili one są zapisane? No i jakiego 

rzędu, jakiej wielkości są te oszczędności? Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Proszę, Pani Skarbnik. Jest Pani Skarbnik? To w taki wypadku... Kto tam 

jeszcze zgłaszał się? Jeszcze raz Pani Aleksandra Mrozek. Bardzo proszę. Co 

prawda po raz trzeci, ale… 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Dziękuję. Pani Marszałek, 

dziękuję za odpowiedź. Nie powiało co prawda optymizmem takim jak byśmy 

oczekiwali gwarancji realizacji tego projektu. Nie wiemy jaki podmiot wszedł w skład 

tego konsorcjum, które ograniczone było ze względu na odstępstwo Poradni 
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Psychologiczno-Pedagogicznej do dwóch. Trzymam Panią Marszałek za słowo, że te 

3130 prawie osób potrzebujących pomocy na różnym poziomie, będą miały tę pomoc 

udzieloną w takim zakresie jak to jest wymagane. I bardzo proszę o odpowiedź, już 

może udzieloną na piśmie, jak wygląda kadrowe zabezpieczenie tego projektu na 

poziomie I stopnia referencyjności i II? Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Radna. Jeżeli jest Pani Skarbnik, to proszę o odpowiedź. Mamy Panią 

Skarbnik? To jeszcze proszę, Pani Radna Beata Kulczycka. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Panie 

Przewodniczący, ja przede wszystkim dziękuję Panu Marszałkowi Jabłońskiemu za 

nieudzielenie odpowiedzi, ale tak czy inaczej rozumiem, że z Jego wypowiedzi 

wynika, że przebudowa parkingów szpitala – tego, o czym rozmawialiśmy – kosztuje 

nas 52 mln zł i z tego, co widzę, Pan Marszałek to potwierdza, bo te dwa projekty w 

sumie takie dofinansowanie dają. I cały czas czekam na odpowiedź w sprawie 

Filharmonii Zielonogórskiej i kwestii tych niewykonanych robót i usług – jaka jest ich 

wartość? I tej odpowiedzi oczekuję od Pana Marszałka Poryckiego, bo do niej 

zobowiązał się na ostatniej sesji Sejmiku. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Czy Pan Marszałek Porycki jest w stanie dzisiaj odpowiedzieć, czy na 

piśmie? Pan Marszałek Porycki? 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Dzień dobry. Czy 

mnie słychać? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Słychać. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Panie 

Przewodniczący, Szanowna Pani Radna,  Pani dostała obszerną odpowiedź na 

interpelację w dniu 10 marca. Było to 9 punktów, na które skrupulatnie Departament i 

Pan Dyrektor odpowiedział. W pkt. 8 tej odpowiedzi z 10 marca jest obszerna 

odpowiedź wskazująca jakie prace nie zostały wykonane lub częściowo wykonane 

lub wadliwie wykonane i kwota, która została wskazana do zwrotu w ramach 

Regionalnego Programu Operacyjnego. Dziękuję ślicznie. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Czy mamy Panią Skarbnik? Jeżeli nie, to spróbujemy… Jest? Pani 

Skarbnik, bardzo proszę. 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Alicja Woźniak:  Jeśli chodzi o zadane 

pytanie, to współczynniki mamy dobre, są zachowane. Jeszcze mamy bardzo dobrą 

zdolność kredytową. Jeśli chodzi o realizację dochodów to CIT-y wpływają bardzo 

dobrze, oszczędności na zadaniach też występują. Jeśli by była potrzebna taka 

bardziej szczegółowa realizacja dochodów, to ewentualnie na piśmie mogę taką 

informację przygotować. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Skarbnik. Szanowni Państwo… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Jeden komunikat techniczny Panie Przewodniczący. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Tutaj jest prośba techniczna do wszystkich Radnych, którzy 

uczestniczą w Sejmiku: jeżeli ktoś z Państwa chce zabrać głos, proszę o zgłoszenia 

poprzez system – tylko i wyłącznie. I Pan Przewodniczący udzielając głosu będzie 

powodował, że będzie włączany mikrofon dla tej osoby. Proszę uprzejmie o trochę 

dyscypliny. To jest troszkę inaczej niż do tej pory system działał, ale proszę się do 

tego zastosować, bo inaczej nie będziemy mogli jakby procedować. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Proszę, jeszcze raz, Pani Beata Kulczycka. Co prawda po raz czwarty, ale 

to wyjątkowo. 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Panie 

Przewodniczący, ja cały czas czekam na odpowiedź o wartość kosztową, a nie o 

jakość robót i o wyszczególnianie mi kosztów. Wiem ile wynosi korekta finansowa 

475 tys. zł. Panie Marszałku, czy Pan rozumie o co ja pytam? Pytam o wartość 
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niewykonanych robót, a nie o korektę z RPO. Proszę mi na to pytanie odpowiedzieć, 

bo Pan mi na to pytanie nie odpowiedział na piśmie. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Proszę, Pan Marszałek Marcin Jabłoński. 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Dziękuję 

bardzo. Kilkukrotnie próbowałem się zgłosić do głosu. To wydaje się bardziej 

skomplikowane niż Panowie mówicie, bo ponowne zgłoszenie, w wypadku moim, nie 

działało przed długi czas, musiałem tutaj długo o to powalczyć. Proszę żeby ktoś to 

sprawdził. Ale chciałem tylko odnieść się do tego, co powiedziała Pani Kulczycka. Z 

mojej – czyli „jego”, jak Pani powiedziała – odpowiedzi nie wynikało, że 

powiedziałem, że to jest projekt dotyczący parkingu za ponad 50 mln. Powiedziałem 

tylko i wyłącznie, że projekty nie są tożsame. Zwracam Pani uwagę, że nic Pani nie 

upoważnia do tego, żeby zapominać o kindersztubie. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. I mamy jeszcze kogoś? Pani Radna Małgorzata Gośniowska-Kola. Bardzo 

proszę. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Bardzo 

dziękuję Panie Przewodniczący. Ja wobec tego poproszę Panią Skarbnik o pisemną 

odpowiedź na moje pytanie: z tytułu jakich zadań wynikają oszczędności, jakiego 

rzędu wielkości one są i o te współczynniki, które są dobre – także o to poproszę. 

Także poproszę o szczegółowe uzasadnienie dotyczące oszczędności, które są w 

budżecie na bieżąco Województwa Lubuskiego. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Radna. I Szanowni Państwo, przechodzimy do następnego punktu. Na 

serwerze dla Radnych zostały zamieszczone informacje na temat wdrażania 

programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 2014-2020 

oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w Województwie 

Lubuskim. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do przedmiotowych informacji? 

Bardzo proszę o zgłoszenia. Jeżeli nie ma, to przechodzimy do punktu następnego. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 6 do protokołu. 
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Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji 

Terytorialnych w województwie lubuskim stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Punkt 5. 

Informacja o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Materiały dotyczące działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych w 

Zielonej Górze i Gorzowie Wielkopolskim dostępne są na serwerze dla Państwa 

Radnych. Jest Pan Prezes? Nie mamy Pana Prezesa. Pan Prezes Samorządowego 

Kolegium Odwoławczego w Gorzowie usprawiedliwił swoją nieobecność. Czy mają 

Państwo pytania do przedstawionych informacji? Co prawda będzie problem z 

odpowiedziami, bo Panów Prezesów nie ma. Są jakieś pytania? Wobec braku pytań i 

uwag uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. 

Informacja o działalności Samorządowego Kolegium Odwoławczego w Zielonej 

Górze stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Informacja o działalności Samorządowego Kolegium Odwoławczego w Gorzowie 

Wielkopolskim stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Punkt 6. 

Informacja Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska na temat bieżącej 

działalności z podsumowaniem 2021 roku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Proszę Pana Andrzeja Korzeniowskiego – Zastępcę Regionalnego Dyrektora 

Ochrony Środowiska w Gorzowie Wielkopolskim o zabranie głosu. 

Zastępca Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Gorzowie 

Wielkopolskim Andrzej Korzeniowski: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, 

Szanowni Państwo, witam wszystkich. Taka krótka informacja o działalności 

Regionalnej Dyrekcji. Regionalna Dyrekcja Ochrony Środowiska w Gorzowie 

Wielkopolskim to instytucja, która na terenie naszego województwa odpowiada za 

realizację polityki ochrony środowiska w zakresie zarządzania ochroną przyrody, 

obszarami Natura 2000, rezerwatami oraz zajmuje się kontrolą procesu 
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inwestycyjnego. I tymi podstawowymi zadaniami naszej instytucji jest udział w 

strategicznych ocenach oddziaływania na środowisko, ocenach oddziaływania 

przedsięwzięć na środowisko, tworzeniu i likwidacji form ochrony przyrody oraz 

wydawaniu decyzji na podstawie ustawy o ochronie przyrody, koordynacji i 

nadzorowaniu funkcjonowania obszarów Natura 2000 na terenie naszego 

województwa, przeprowadzaniu postępowań w zakresie zapobiegania i naprawy 

szkód w środowisku, udostępniania informacji o środowisku i jego ochronie, a także 

zajmuje się nasza instytucja szacowaniem szkód spowodowanych przez zwierzęta 

chronione. Organizacja Regionalnej Dyrekcji – wewnętrzna – w celu realizacji wyżej 

tych wymienionych zadań jest następująca, mianowicie zostały wydzielone dwa 

wydziały: Wydział Ochrony Środowiska i Wydział Ochrony Przyrody i w ramach tych 

wydziałów w 2021 roku realizowano – tu już przytoczę konkretne ilości 

poszczególnych spraw. Mianowicie, jeżeli chodzi o sprawy procedowane na 

stanowiskach do spraw strategicznej oceny oddziaływania na środowisko to spraw, 

takich wniosków, było 126, uzgodnienia z zakresu prognozy oddziaływania na 

środowisko 186; opinii 177 i z uzgodnień w zakresie ochrony przyrody 44. Jeżeli 

chodzi o dane liczbowe dotyczące procedowanych spraw na stanowiskach do spraw 

ocen oddziaływania na środowisko, planowanych przedsięwzięć, to opinii w tamtym 

roku było 935, uzgodnień 184 i decyzji 25. Dodatkowo Regionalna Dyrekcja Ochrony 

Środowiska w Gorzowie Wielkopolskim udostępniła 223 sprawy wnioskodawcom. 

Jeżeli chodzi o działalność Wydziału Ochrony Przyrody, to w tamtym roku wykonano 

60 spraw szacowania szkód spowodowanych przez zwierzęta chronione, 26 wydano 

zezwoleń na odstępstwa od zakazów obowiązujących na obszarach rezerwatów 

przyrody, wydano również 315 decyzji dotyczących ochrony gatunkowej zwierząt, 

roślin i grzybów dziko występujących na terenie naszego województwa, wydano 32 

postanowienia w sprawie obowiązku przeprowadzenia oceny oddziaływania 

przedsięwzięć na obszary Natura 2000, uzgodniono 810 projektów decyzji w sprawie 

zezwoleń na usunięcie drzew w obrębie pasa drogowego, uzgodniono 1324 projekty 

decyzji ustalających lokalizację inwestycji celu publicznego oraz decyzji o warunkach 

zabudowy w odniesieniu do obszarów chronionych i uzgodniono 44 projekty uchwał 

Rad Gmin i Sejmiku Województwa Lubuskiego dotyczących form ochrony przyrody. 

To może ewentualnie takie dane liczbowe z tamtego roku. Regionalna Dyrekcja 

Ochrony Środowiska w Gorzowie Wielkopolskim zajmowała się również ważnymi 

inwestycjami infrastrukturalnymi realizowanymi przez Generalną Dyrekcję Dróg 
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Krajowych i Autostrad i w tamtym roku te inwestycje były procedowane, część z nich 

przechodzi na ten rok, czy przeszła już, i to są głównie takie dosyć duże inwestycje 

dotyczące: budowy obwodnicy Kostrzyna nad Odrą – to w ciągu drogi krajowej nr 31, 

jak i również obwodnicy Krosna Odrzańskiego w ciągu drogi nr 29, rozbudowa drogi 

krajowej nr 12 na odcinku Lipinki Łużyckie – Żary, przebudowa mostu drogowego w 

Krośnie Odrzańskim, czy przebudowa drogi krajowej nr 32, a także II faza budowy 

autostrady A18. Jeżeli chodzi o inwestycje związane z działalnością Zarządu 

Województwa Lubuskiego to również, z ważniejszych, w których braliśmy udział, to 

jest budowa mostu przez rzekę Odrę z budową nowego przebiegu drogi 

wojewódzkiej nr 138, budowa obwodnic miejscowości, budowa mostu przez rzekę 

Odrę wraz z budową nowego przebiegu drogi wojewódzkiej nr 281 w Pomorsku. 

Chciałbym też zwrócić uwagę, że od kilku lat wzrasta ilość wniosków dotyczących 

wydania decyzji środowiskowej z zakresu farm fotowoltaicznych. My jesteśmy w tym 

przypadku najczęściej proszeni o opinię lub zajęcie stanowiska pod postacią 

postanowienia i ta ilość spraw znacznie wzrasta. W porównaniu rok do roku: 2019 to 

były 23 sprawy, 2020 – 42, 2021 – 110. To były uzgodnienia, natomiast opinii jest 

znacznie więcej no i tylko już przytoczę ostatni rok – to było 565 opinii. Struktura 

wniosków zmienia się. Kiedyś to były małe farmy fotowoltaiczne, teraz są 

wielkoobszarowe i to również w bieżącym roku taka tendencja ma miejsce. Widzimy 

również, że zaczynają się pojawiać wnioski o uzgodnienia dotyczące farm 

wiatrowych. Na razie jest ich niewiele, być może, że to będzie tendencja wzrostowa. 

No i tak po krótce to chyba byłoby tyle. Chyba, że proszę o jakieś pytania, jeżeli 

mogę odpowiedzieć. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Dyrektorze. Czy Państwo Radni Macie jakieś uwagi, pytania do 

informacji? Proszę, Pani Radna Anna Chinalska. 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Już słychać mnie? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Słychać. 

Zastępca Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Gorzowie 

Wielkopolskim Andrzej Korzeniowski: Tak. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Prosimy. 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Szanowny 

Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Wysoka Rado, Szanowni Goście, mam tu do 

Pana Dyrektora takie pytanie, ponieważ na stronach Waszych 24 marca ukazało się 

Obwieszczenie dotyczące zgromadzenia kompletnego materiału dowodowego w 

sprawie wydania decyzji o środowiskowych uwarunkowaniach dla przedsięwzięcia 

budowy obwodnicy miejscowości Krosno Odrzańskie w ciągu drogi krajowej nr 29. I 

to Obwieszczenie po prostu tam sobie wisiało i nastąpiło od 24 marca do 7 kwietnia 

br. I mam tutaj takie pytanie: w związku z tym kiedy jest możliwe wydanie przez 

Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska decyzji o środowiskowych 

uwarunkowaniach zgody na realizację przedsięwzięcia, czyli budowy obwodnicy 

Krosna Odrzańskiego w ciągu drogi krajowej nr 29? Ta decyzja bowiem wskaże w 

jaki sposób należy wykonać tą obwodnicę, aby po prostu nie naruszyć stanu 

środowiska, jak również jest to bardzo ważne, bo ta decyzja pozwoli na wydanie tak 

ważnej dla nas, mieszkańców Krosna Odrzańskiego i okolic decyzji na budowę 

naszej obwodnicy. I ze słów, jakie padły, Pana Dyrektora Generalnej Dyrekcji Dróg 

Krajowych i Autostrad – te słowa jakie odpowiadał na moje pytanie 4 kwietnia 

podczas sesji Sejmiku – wynikało, że w sierpniu 2023 roku ma być ogłoszony 

przetarg na wykonanie obwodnicy Krosna Odrzańskiego. I tu mam drugie pytanie do 

Pana Dyrektora: czy ten termin jest realny, bo bardzo potrzebujemy tej inwestycji? Ja 

mówię jako mieszkanka Powiatu Krośnieńskiego w imieniu wszystkich mieszkańców. 

Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Radna. Panie Dyrektorze, będzie Pan odpowiadał po kolei czy 

wysłuchamy wszystkich pytań? Może najpierw niech Pan odpowie, bo dosyć istotny 

jest temat jeśli chodzi o Krosno Odrzańskie. Bardzo proszę. 

Zastępca Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Gorzowie 

Wielkopolskim Andrzej Korzeniowski: Jeżeli chodzi o decyzję o środowiskowych 

uwarunkowaniach będzie ona wydana do końca tego miesiąca. Natomiast jeżeli 

chodzi o już realizację inwestycji, czyli ze strony Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych 

i Autostrad, no to ja nie mogę nic powiedzieć na ten temat, no bo to jest poza 
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naszymi kompetencjami. Natomiast w naszych kompetencjach to, co powiedziałem: 

do końca miesiąca taka decyzja zostanie wydana. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Dyrektorze i proszę, Pani Radna Aleksandra Mrozek. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Dyrektorze, bardzo 

dziękuję za informacje przedstawione, aczkolwiek to jest statystyka i same liczby. 

Trudno się do nich odnosić tak ad hoc. Ja mam pytanie do Pana Przewodniczącego: 

czy te istotne sprawy związane z ochroną środowiska były skierowane i były 

przedmiotem procedowania stosownych komisji – Komisji ds. Klimatu i Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska? Bo chętnie bym w takich komisjach uczestniczyła 

oczywiście po to, żeby powziąć wiedzę bardzo istotną. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Radna i Pan Radny Kołodziej. Radny Zbigniew Kołodziej? 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Witam Państwa, Pana 

Przewodniczącego, Szanownych Radnych. Tutaj chciałbym się zapytać, bo zabrakło 

mi jednej odpowiedzi od Dyrektora, która wcześniej była, rok temu było 

przygotowane, dotyczące szkód łowieckich przez zwierzęta chronione, przede 

wszystkim wilki, bobry. Jak to wygląda w stosunku do poprzedniego roku? Czy te 

szkody przez zwierzęta chronione zwiększają się, bo obserwując, wilków przybywa i 

jak to wygląda jeśli chodzi o finanse ze strony tutaj Regionalnej Dyrekcji? Ten temat 

bym chciał właśnie rozwinąć, tych informacji chciałbym troszeczkę uzyskać. A tu 

jeszcze odpowiadając dla Pani Radnej Mrozek przy okazji: na Komisji Rolnictwa ten 

temat nie był przedstawiony z tego względu, że szybko te temat ostatnio były 

dyskutowane. W poprzednim roku była możliwość wypowiedzenia się i informacja 

była przygotowana wcześniej dla wszystkich Radnych. Ta informacja była na pewno 

większa niż w tej chwili obecnie, nie tylko cyfry, ale i dyskusja. Ale chciałbym od 

Dyrektora się dowiedzieć jak wyglądają szkody wyrządzone przez zwierzęta 

chronione w naszym województwie? Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. Proszę Panie Dyrektorze. 
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Zastępca Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Gorzowie 

Wielkopolskim Andrzej Korzeniowski: Dobrze, to znaczy nie jestem przygotowany 

w szczegółach, natomiast takie informacje możemy przekazać oczywiście. W ogólnej 

sytuacji to wygląda następująco: w tamtym roku, tak jak już powiedziałem, 

wypłaciliśmy 60 razy odszkodowanie za szkody spowodowane przez zwierzęta 

podlegające ochronie. Czy to duży czy mało ciężko mi powiedzieć. Ja tylko dla 

porównania na, niech będzie, dzień dzisiejszy z tego roku to już jest 40 wniosków, 

które przyjęliśmy i większość z nich jest zrealizowana, czyli można powiedzieć, że 

jest jakaś tam tendencja, obserwujemy, wzrostowa. Z czym to jest związane? Ciężko 

powiedzieć, bo nawet jeżeli chodzi o szkody powodowane przez wilki to te zwierzęta 

pod koniec tamtego roku – powiem tak: tak mi się wydaje, bo nie mam twardych 

danych – ataki wilków na zwierzęta hodowlane były związane po prostu z przyjściem 

nagle ochłodzenia przed świętami i po prostu tych ataków było więcej. Natomiast co 

się dzieje teraz, to znaczy na początku 2022 roku, ciężko mi powiedzieć jaka jest 

przyczyna ataków wilków. Wiemy, że one się powtarzają dla konkretnych obszarów. 

Być może działające na tych obszarach watahy po prostu potrafią we właściwy dla 

siebie sposób zaatakować zwierzęta hodowlane i je po prostu eliminują – to jest 

jedyna odpowiedź na to, dlaczego tak jest w pewnych rejonach. Obserwujemy 

zwiększoną aktywność i bobrów i… To znaczy bobrów może nie zwiększoną, ale 

wypłacamy szkody bobrowe, również wilkowe. Jest ich więcej, tak mi się wydaje, 

początek roku w zasadzie, niż w tamtym roku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Dyrektorze. Czy jeszcze raz Pani Aleksandra Mrozek, tak? Bardzo 

proszę.  

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Tak, dziękuję. Panie 

Przewodniczący, zwracam się tutaj do Pana Kołodzieja, bardzo dziękuję za 

udzielenie odpowiedzi. Kierowałam to pytanie do Pana Przewodniczącego Sejmiku. 

Skoro Pan mi ją udzielił, to chcę Panu Powiedzieć, że ja pytam tu i teraz, nie 

interesuje mnie to, co było w przeszłości. Zapytałam czy było przedmiotem 

procedowania na komisji, które zwyczajowo odbywają się przed posiedzeniami 

Sejmiku. W związku z tym, że nie było to nie tylko ograniczamy wypowiedzi, jak 

widać idziemy na minimalizm. I nie za to dziękuję, a dziękuję za udzielenie głosu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Aleksandro. Bardzo proszę, Pan Radny Edward Fedko.  

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Szanowny Panie 

Przewodniczący, Szanowny Sejmiku, rzeczywiście temat jest bardzo interesujący i w 

sytuacji, kiedy nie mieliśmy szansy dyskutować nad tym sprawozdaniem na komisji 

proponuję, żeby dzisiaj nie przyjmować informacji, natomiast wrócić do tematu po 

debacie i pracy Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. I tutaj do Pana Dyrektora: 

proszę nie przyjmować tego, że ta informacja, czy to sprawozdanie, które Państwo 

złożyliście jest niewłaściwe, czy niepełne, ale chcielibyśmy się bardziej zapoznać, bo 

rzeczywiście jest to istotny temat, a poza tym chyba jest to złamanie regulaminu, że 

puszczamy pod debatę Sejmiku temat, który nie przeszedł przez właściwą komisję. 

Stąd mój wniosek żeby dzisiaj po prostu nie zamykać tematu, postawić sprawę na 

posiedzeniu komisji i wrócić do tematu na najbliższej sesji. Dziękuję.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. Czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos? Ja mam pytanie do 

Pana Dyrektora o opinię. Ja w ogóle przymierzam się, odpowiadając po części na 

wniosek Pani Radnej Mrozek, ponieważ mam zamiar zorganizować specjalną sesję, 

dotyczącą ochrony środowiska, a szczególnie interesują mnie sprawy, które 

pojawiają się w niektórych regionach naszego województwa, szczególnie interesują 

mnie południowe strony województwa, że bardzo ciężko jest zrealizować jakąkolwiek 

inwestycję, która z jednej strony jest potrzebna, a z drugiej budzą te inwestycje dosyć 

duże kontrowersje. Mówię tutaj o spalarni odpadów, czy elektrociepłowni, zależy kto 

jak chce to nazywać. Jest problem ze spalarnią padłych zwierząt, były problemy z 

biogazowniami, były problemy z wiatrakami i tutaj chciałbym wiedzieć jak Pan na to 

patrzy, bo oczywiście do Was występują odpowiednie organy, jeżeli chodzi o decyzję 

środowiskową? Natomiast tutaj, mówię, informację dla Radnych nie wiem, kiedy uda 

się przygotować, ale taką dyskusję chciałbym i osobną sesję na te tematy poświęcić. 

Temat nie stanął na komisji, ponieważ nie było żadnych materiałów. Wydaje mi się, 

że jeżeli będą jakieś kontrowersje to w każdej chwili do tematu możemy wrócić. To 

nie jest uchwała, nie musimy głosować. W każdym razie, jeżeli wywołamy temat, to 

możemy do tematu wrócić. Także nie musiała się tym komisja zajmować, bo to nie 

jest uchwała. Ale bardzo proszę Pana Dyrektora żeby odniósł się do tych problemów, 

które są bardzo nagłaśniane, które są bardzo kontrowersyjne. Ja wiem, że każdy by 
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chciał, żeby wszystko było fajnie, w porządku, tylko żeby tego typu inwestycje były 

jak najdalej od nas, czyli tutaj będziemy z tymi problemami się borykali. Bardzo 

proszę Panie Dyrektorze. 

Zastępca Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Gorzowie 

Wielkopolskim Andrzej Korzeniowski: Odpowiadając: w zasadzie ciężko mi 

powiedzieć. Działamy w granicach prawa, na co prawo zezwala, również to prawo 

miejscowe to, w ramach prowadzonych postępowań, po prostu je realizujemy. Także 

myślę, że jeżeli rozmowa na takie tematy, to ewentualnie konkretne, bo wtedy można 

rozparzyć konkretną sytuację chociażby fizjograficzną i taką związaną z formami 

ochrony przyrody. Także myślę, że jeśli miałoby być rzeczywiście jakieś kolejne 

spotkanie, to prosiłbym o takie pytania wcześniej, my się po prostu do nich 

przygotujemy. Najlepiej żeby one odnosiły się do konkretnych inwestycji, o których 

mielibyśmy rozmawiać.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Dyrektorze. 

Zastępca Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Gorzowie 

Wielkopolskim Andrzej Korzeniowski: Te nasze opinie, czy decyzje, które są w 

obiegu prawnym, to jako przykłady ewentualnie, natomiast te, które procedujemy, to 

my się po prostu nimi zajmujemy. Także chciałbym też wiedzieć jaki kierunek miałby 

być przyjęty przez nas na tym spotkaniu. Czy informacyjny, czy dyskusja miałaby być 

na ten temat? Jeżeli dyskusja to oczywiście możemy dyskutować nad danym 

tematem, ale mając na względzie obowiązujące akty prawne, również miejscowe. Na 

przykład miejscowe obszary chronionego krajobrazu, które w znacznym stopniu, 

jeżeli chodzi o województwo, powodują, że do inwestycji podchodzimy w konkretny 

sposób związany z zakazami, które na tych obszarach występują. Nie wiem, czy to 

jest wystarczająca moja odpowiedź? Generalna Dyrekcja Ochrony Środowiska… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Panie Dyrektorze, mnie przede wszystkim interesuje... 

Zastępca Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Gorzowie 

Wielkopolskim Andrzej Korzeniowski: Jest... 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek:  

Tematy przynosi życie. Jeżeli mówię tutaj o spalarni czy elektrociepłowni w 

Marszowie jest to temat, który jeszcze nie jest na etapie decyzji środowiskowej, a już 

budzi bardzo duże kontrowersje i właśnie chodzi mi o takie trudne decyzje, bo 

prawnie to wygląda inaczej, natomiast ludzie odbierają to też inaczej i nie chcą tego 

typu rzeczy mieć jak najbliżej, mimo że niby spełniają wszelkie normy. Także to są 

tego typu instalacje, które budzą kontrowersje, a one muszą gdzieś istnieć i my 

musimy, jako województwo – mamy swój plan zagospodarowania, na przykład 

odpadów – i musimy się na ten temat w jakiś sposób wypowiedzieć, żeby wiedzieć 

czy pomagać, czy przeszkadzać, czy blokować, w jaki sposób ten temat 

rozstrzygnąć, bo to są rzeczy, które są potrzebne, natomiast ludzie by chcieli, żeby: 

tak, ale nie u nas. Te tematy to życie i ja chciałbym o takich tematach porozmawiać, 

zrobić specjalną na ten temat sesję żeby się zastanowić jak do tego wszystkiego 

musimy podchodzić. Ale jeszcze chciała tutaj zabrać głos Pani Radna Małgorzata 

Gośniowska-Kola. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Dziękuję bardzo. Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, wobec tego 

ja wychodząc z taką propozycją i prośbą i postulatem takiego problemu żywego i jak 

najbardziej aktualnego, zgłaszam pod dyskusję na taką sesję sprawę związaną z 

rekultywacją składowiska odpadów w Tylewicach gmina Wschowa. To jest bieżący 

temat. Nie tak dawno była tam także interwencja telewizji regionalnej oddziału 

gorzowskiego. To jest bardzo pilny problem wzbudzający liczne niepokoje 

mieszkańców i miejscowości Tylewice, ale także gminy Wschowa z tego powodu, że 

proponowany sposób przez spółkę komunalną we Wschowie wzbudził liczne 

niepokoje i protesty mieszkańców, a mianowicie proponowany sposób rekultywacji 

budzi wątpliwości co do tego, że to składowisko może spowodować przedostanie się 

szkodliwych substancji do zbiornika wodnego, który pod tym składowiskiem się 

znajduje. Wobec tego zgłaszam taki postulat i wniosek, żeby poświęcić temu 

tematowi konkretnemu właśnie sprawę, mam nadzieję, powodującą rozwianie 

wątpliwości i spowodowanie właściwego działania spółki komunalnej, Burmistrza 

Miasta i Gminy Wschowa, co do tego sposobu przeprowadzenia rekultywacji. Chcę 

też zapytać czy w tej chwili, taki bieżący temat, są postanowienia negatywne 

Lubuskiego Wojewódzkiego Inspektora Ochrony Środowiska, a także Starosty 
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Wschowskiego, brane pod uwagę przez departament odpowiedni w Urzędzie 

Marszałkowskim? To jest pilna sprawa i zgłaszam ten temat jako bardzo życiowy, 

aktualny pod dyskusję na sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego i odpowiednich 

komisji. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Radna. Mam tu prośbę też do pozostałych Radnych, że jeżeli są tego 

typu problemy, bo akurat jeśli chodzi o składowiska odpadów, o rekultywację, to jest 

temat, którym już dawno chciałem się też zająć, bo z jednej strony jest wszystko w 

porządku, dokumenty się zgadzają, natomiast odczucia społeczne są różne. Dlatego 

myślę, że musimy na ten temat porozmawiać. Ale żeby to dobrze wyszło, żeby 

dobrze taką sesję zorganizować, to proszę wszystkich Radnych o zgłaszanie tego 

typu problemów. Dziękuję. Zamykam dyskusję. Wobec braku uwag uznaję, że Sejmik 

przyjął informację do wiadomości.  

Punkt 7. 

Informacja Wojewódzkiego Inspektoratu Weterynarii na temat bieżącej 

działalności z podsumowaniem 2021 roku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Proszę Panią Joannę Kokot-Ciszewską – Lubuskiego Wojewódzkiego Lekarza 

Weterynarii w Zielonej Górze o zabranie głosu. Mamy Panią Inspektor? 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: Witam Państwa bardzo serdecznie. Panie Przewodniczący, Pani 

Marszałek, Wysoka Rado, Państwo Parlamentarzyści, Szanowni Państwo, bardzo 

dziękuję na zaproszenie na dzisiejsze spotkanie. Tym niemniej jest mi bardzo miło, 

że dzisiaj pierwszy raz widzę się z Państwem – co prawda nie na żywo, ale on-line – 

i w sposób taki syntetyczny postaram się przedstawić najważniejsze informacje z 

działalności Inspekcji Weterynaryjnej. Inspekcja Weterynaryjna – ta wojewódzka – 

wchodzi w skład administracji rządowej zespolonej, natomiast podlegające 

Lubuskiemu Wojewódzkiemu Lekarzowi Weterynarii 12 Powiatowych Inspektoratów 

Weterynarii wchodzi w skład niezespolonej administracji rządowej. W Wojewódzkim 

Inspektoracie Weterynarii na koniec 2021 roku pracowały 63 osoby. Szanowni 

Państwo, jeżeli chodzi o nadzór: Inspekcja Weterynaryjna sprawuje nadzór w takich 

głównych czterech obszarach. Pierwszy to jest szeroko pojęte bezpieczeństwo 
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żywności zwierzęcego pochodzenia, bezpieczeństwo pasz, zdrowie i ochrona 

zwierząt oraz nadzór nad obrotem lekami, czyli ten nadzór farmaceutyczny. Dzisiaj 

się skupię głównie na omówieniu i podsumowaniu jak wyglądał rozwój chorób 

zakaźnych w 2021 roku w Województwie Lubuskim na przykładzie głównie 

afrykańskiego pomoru świń oraz grypy ptaków. Szanowni Państwo, jeżeli chodzi o 

afrykański pomór świń u dzików – tak dla porównania: w Polsce wystąpiło ponad 

3200 ognisk w 2021 roku, na terenie Województwa Lubuskiego było to prawie 1500 

ognisk z ilością ponad 2500 dzików. W skład tych dzików wchodzą oczywiście 

zwierzęta padłe, odstrzelone, odstrzelone z objawami choroby, zabite w wypadkach 

komunikacyjnych oraz te, które zostały poddane eutanazji. Jeżeli chodzi o afrykański 

pomór świń u świń w Polsce wystąpiły 124 ogniska tej choroby, na terenie 

Województwa Lubuskiego na szczęście mieliśmy tylko 6 ognisk. Tak dla porównania 

liderem tutaj w ilości ognisk w Polsce w zeszłym roku było Podkarpacie – ponad 54 

ogniska. Jeżeli chodzi o pogłowie świń. No niestety z przykrością muszę stwierdzić, 

że pogłowie świń niestety spada, ponieważ na dzień 1 stycznia 2020 r. wynosiło na 

terenie Województwa Lubuskiego 1283 stada, rok później było to 960 stad, natomiast 

na 1 stycznia 2022 r. jest to już tylko 615 stad. Szanowni Państwo, jeżeli chodzi o 

czynności, które wykonywaliśmy, aby zatrzymać ten afrykański pomór świń u dzików, 

przede wszystkim były to zamykane przejścia dla zwierząt na drodze S3, na drodze 

A2 i drodze krajowej 18. Poza tym budowaliśmy ogrodzenia, szczególnie ogrodzenia 

na granicy Województwa Wielkopolskiego oraz Dolnośląskiego, aby zmniejszyć 

migrację dzików. Jeżeli chodzi o odstrzał sanitarny. Odstrzał sanitarny w roku 2021 

został przedłużony do 28 lutego roku 2022 i w tym odstrzale odstrzelonych zostało na 

terenie Województwa Lubuskiego ponad 8800 sztuk dzika. Niestety planu, jaki został 

nałożony odgórnie, nie wykonaliśmy. Ten plan został wykonany w niespełna 44%, 

ponieważ ilość tych dzików – stety bądź też niestety – drastycznie spadła na terenie 

naszego województwa. Szanowni Państwo, jeżeli chodzi o taką informację, która 

dotyczy metod inwentaryzacji dzika – ponieważ jest to bardzo istotne, żeby dobrze te 

dziki były policzone na naszym terenie – w ubiegłym roku zastosowaliśmy tzw. 

metodę fotopułapek. Takich 47 fotopułapek zostało rozmieszczonych na terenie 

Cybinki i bardzo fajne efekty uzyskaliśmy, ponieważ w 47 lokalizacjach dzika 

wykryliśmy w 14 lokalizacjach. Oprócz tych dzików stwierdziliśmy jeszcze inne, 

bardzo ciekawe zwierzęta – na pewno i Związkowi Łowieckiemu i Regionalnej 

Dyrekcji Lasów Państwowych te dane są niezbędne. I chcąc iść tutaj za ciosem 
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zaproponowaliśmy, aby wspólnie z Regionalną Dyrekcją Lasów Państwowych oraz 

ze Związkami Okręgowymi Polskiego Związku Łowieckiego w tym roku na terenie 

całego Województwa Lubuskiego przeprowadzić taką inwentaryzację. W związku z 

powyższym czekamy na, że tak powiem, nowe Rozporządzenie Ministra Rolnictwa w 

sprawie odstrzałów sanitarnych i wówczas te trzy instytucje, czyli: Lasy Państwowe, 

myśliwi oraz weterynaria myślę, że taką inwentaryzację przez te fotopułapki 

przeprowadzą. Poza tym stosowaliśmy również odłownie – odłownie i w rezerwatach 

przyrody i w Powiecie Żarskim. Poza tym przeszukiwania dzików odbywały się z 

udziałem wojska. Takich przeszukiwań było bardzo dużo, obszar objęty 

przeszukiwaniami to ponad 11 tys. km². Jeżeli chodzi o grypę ptaków, też na całe 

szczęście było tylko 8 ognisk w ubiegłym roku w Województwie Lubuskim: 4 w 

gospodarstwach komercyjnych i 4 w gospodarstwach niekomercyjnych. Szanowni 

Państwo, jeżeli chodzi o plan działań związanych z afrykańskim pomorem na rok 

2022: oczywiście utrzymujemy odstrzał sanitarny, utrzymujemy dalsze polowania, 

cykliczne kampanie informacyjne w mediach, ulotki na podstawie stron 

internetowych, przez informacje telewizyjne, szkolenia oraz konferencje, dalej 

utrzymujemy zamknięte przejścia dla zwierząt na autostradzie A2, drodze szybkiego 

ruchu S3 oraz drodze krajowej 18, w dalszym ciągu utrzymujemy ogrodzenia - to, co 

powiedziałam, ten program związany z fotopułapkami myślę, że jesienią dojdzie do 

skutku, przez cały czas kontrole bioasekuracji na fermach trzody chlewnej, kontrole 

punktów tzw. PPT, czyli Punktów Przetrzymywania Tusz i dostosowanie gospodarstw 

do rozporządzeń unijnych. Jeżeli chodzi  jeszcze o ten afrykański pomór: w 2021 

roku gościliśmy tutaj przedstawicieli Unii Europejskiej i zostaliśmy poddani audytowi, 

tzw. audytowi DG SANTE, dotyczącemu oceny wdrożenia kontroli zdrowia zwierząt w 

odniesieniu do afrykańskiego pomoru świń w Polsce. I ten audyt został 

przeprowadzony w Zakładzie Rozbioru i Obróbki Dziczyzny „PROVINCJA” przez 

audytorów unijnych. Szanowni Państwo, tak dla wiadomości: na terenie 

Województwa Lubuskiego mamy w tej chwili 296 ferm drobiu zarejestrowanych, 

dlatego ferm jest sporo. Należy trzymać kciuki, aby zrobiło się coraz cieplej i grypa do 

nas tutaj nie trafiła, bo z dzisiejszych informacji wiemy, że blisko granicy z 

Województwem Wielkopolskim, niestety na terenie Wielkopolski, mamy nowe 

ogniska grypy. Jeżeli chodzi o plany na rok 2022: dzięki reorganizacji Zakładu 

Utylizacyjnego „PROMAROL” w Ciepielówku – chodzi o zakład przetwórczy kat. I i III 

– moc przerobowa tego zakładu została zwiększona. Daje to większe szanse na po 
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prostu usprawnienie procesu likwidacji ognisk chorób zakaźnych, jakie mogą pojawić 

się na terenie Województwa Lubuskiego. Poza tym w Powiecie Żagańskim, tutaj z 

moich informacji – nie wiem jak Pan Dyrektor, mój przedmówca się do tego odniesie 

– ale w trakcie zatwierdzania jest spalarnia materiałów kategorii I, głównie tu chodzi o 

dziki, która również ma się przyczynić do sprawniejszej utylizacji zwierząt, które są 

likwidowane w procesie likwidacji chorób zakaźnych. Jeżeli chodzi o zakłady uboju 

świń, które zostały wytypowane i mogą ubijać świnie z tzw. stref, czyli stref objętych 

ograniczeniami, zostały wyznaczone do tego trzy zakłady. Jest to Zakład „TG NOVA” 

w Powiecie Wschowskim, Rolnicza Spółdzielnia Produkcyjna „PRZYSZŁOŚĆ” w 

Powiecie Nowosolskim oraz Ubojnia i Handel Inwentarzem w Powiecie 

Międzyrzeckim. Również taka informacja myślę, która się może Państwu przydać: 

zakładów rejestrowanych mamy coraz więcej na naszym terenie. Jeżeli chodzi o 

rolniczy handel detaliczny są to już 428 zakłady, zakłady minimalnej, ograniczonej, 

lokalnej sprzedaży i produkcji – 63 zakłady i zakłady, które prowadzą tzw. sprzedaż 

bezpośrednią są to 784 podmioty. Oczywiście są to głównie pszczelarze, ale również 

inne działalności. I proszę Państwa, jeżeli chodzi o afrykański pomór i te czynności, 

którymi tutaj się głównie w tej chwili – i zadania – którymi się głównie zajmujemy, jest 

to przede wszystkim priorytet, czyli uwalnianie poszczególnych gmin w powiatach z 

tych stref czerwonych, z tej strefy III. I tutaj z przyjemnością muszę dzisiaj 

zakomunikować, że dzisiaj wychodzi wniosek do Głównego Lekarza Weterynarii, 

jeżeli chodzi o Powiat Wschowa i miejscowość Sława, poza tym w Powiecie 

Sulęcińskim miasto Sulęcin oraz w Powiecie Świebodzińskim Lubrza oraz Skąpe. I 

ten wniosek dzisiaj wychodzi, aby mógł zostać przekazany Komisji Europejskiej. 

Natomiast pozostałe gminy w Powiecie Międzyrzeckim, w Powiecie Świebodzińskim, 

czyli tu chodzi głównie o Świebodzin, o Łagów i Powiat Żagański – tu są raz, dwa, 

trzy, cztery, pięć gmin – w tej chwili podlegają intensywnym kontrolom ze strony 

Powiatowych Lekarzy Weterynarii czy gospodarstwa dostosowały się do wymogów 

unijnych rozporządzeń. Jeżeli tylko takie informacje spłyną tutaj do Wojewódzkiego 

Inspektoratu, dalej sprawa będzie procedowana. Bardzo Państwu dziękuję. Jeżeli 

macie do mnie pytania, to pozostaję do dyspozycji. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Inspektor. I proszę, czy mają Państwo pytania do przedstawionej 
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informacji? Proszę o zgłoszenia. No już myślałem, że Pan Radny Kołodziej się nie 

zgłosi, ale… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Musiał, musiał. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Musiał. Proszę, na początek Pani Radna Aleksandra Mrozek. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: … ale cieszę się bardzo, 

że Pan Przewodniczący nie zdziwił się, że ja zadaję pytanie. W związku z tym zadaję 

pytanie podobne: czy tak ważna tematyka, którą tutaj Pani przedstawiła odnosząc się 

do bieżących prac Wojewódzkiego Inspektoratu Weterynarii i działań i 

podsumowania działalności za 2021 r., była przedmiotem procedowania stosownych 

komisji, które do tego są powołane? Bo rzeczywiście temat bardzo ważny no i 

wchłonięcie takiej liczby danych i informacji pewno nie jest łatwe. Wobec tego pytanie 

już kieruję do Pana Kołodzieja, bo odpowiada za Pana Przewodniczącego: było to 

przedmiotem posiedzeń komisji? Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Pani Radna Helena Hatka. Pani Radna Helena Hatka? 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Słychać mnie? Już, momencik. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak, słychać. Bardzo proszę. 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Mam dwa pytania do Pani. 

Pierwsze pytanie: jaki był wynik audytu unijnego, o którym Pani wspominała? Jakie 

wnioski były z tego audytu? I kolejne pytanie dotyczy polityki radzenia sobie z grypą 

afrykańską. Efekt jest taki, że mieliśmy do czynienia z masowym ubojem dzików. Jak 

Pani wspomniała, populacja dzików drastycznie spadła i efekt jest taki tej polityki, że 

zmniejszyła się ilość stad trzody chlewnej, z tego, co słyszałam, to o połowę w 

naszym województwie. Czy tak radykalna polityka eliminacji chorych bądź 

podejrzanych o chorobę dzików i trzody chlewnej sprawdziła się i czy to była dobra 

polityka? Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Radna. I Pan Radny Zbigniew Kołodziej. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Mam dwa pytania. 

Pierwsze… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pytanie i odpowiedź. Pytanie o komisję, tzn. odpowiedź na pytanie o komisję i 

pytanie do Pani Inspektor. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Zacznę może od 

odpowiedzi dla Pani Radnej Mrozek. Faktycznie na komisji tego tematu nie 

poruszaliśmy. Nie było komisji poświęconej i poprzedniemu tematowi i temu. Nie 

ukrywam, że dzisiejsza dyskusja na Sejmiku dotycząca tych tematów, jest wnioskiem 

Komisji Rolnictwa, który został złożony do Przewodniczącego Sejmiku, aby o tych 

sprawach szerzej porozmawiać, nie tylko w wąskim gronie, ale na Sejmiku, żeby 

większość Radnych mogła się zorientować jak wygląda sytuacja rolnicza i 

okołorolnicza w Województwie Lubuskim. No i zacznę może od tego, że chciałbym 

pogratulować wyboru dla Pani Dyrektor, bo od początku roku funkcjonuje jako 

Wojewódzki Lekarz Weterynarii i ze strony rolników czuje się osobę, która faktycznie 

dobrze, że trafiła do naszego województwa. Już prace Pani Dyrektor są widoczne, 

aczkolwiek chciałbym też się dopytać, bo wiem, że  w tamtym roku było bardzo dużo 

wakatów jeżeli chodzi o lekarzy weterynarii. Przez te 4 miesiące Pani pracy myślę, że 

się poprawiła sytuacja i jeżeli by mogła Pani wspomnieć jak to wygląda na dzień 

dzisiejszy z wakatami, a jak to było wcześniej, to byłbym wdzięczny. Z drugiej strony 

sytuacja – to, co tutaj nawet Pani Radna Hatka wspomniała – dotycząca trzody 

chlewnej. Na pewno ta sytuacja dalej się pogłębia, bo tutaj jak Pani Dyrektor 

wspomniała stan na 1 stycznia, jak to było w ciągu trzech miesięcy, dalszy spadek 

trzody chlewnej w Województwie Lubuskim jest, chociaż nie ukrywam, najbardziej 

byłem zaskoczony – i taką informację chcę przekazać – w Województwie 

Zachodniopomorskim w ciągu 3 miesięcy spadła ilość stad o 40%, czyli to jest 

ogromna ilość. U nas troszeczkę mniej, ale też jesteśmy województwem, w którym 

następuje w dalszym ciągu zmniejszenie ilości trzody chlewnej. Pani Dyrektor 

wspomniała o tym, że „TG NOVA” ubija z czerwonej strefy. Do tej pory wiem, że 

będąc w środku czerwonej strefy, nie była w ogóle zainteresowana kupnem trzody 
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chlewnej z naszego województwa. Przeważnie nasza trzoda jechała na wschód, aż w 

Lubelskie, bo tam był zakład, który był zainteresowany kupnem. Rejów jest na tyle 

małą masarnią, która ubija 20 sztuk tygodniowo, która nie jest dużą ubojnią, która 

może poradzić sobie z sytuacją na naszym rynku. Co do stref czerwonych myślę, że 

tutaj powinni jeszcze bardziej się zaangażować lekarze, aby jak najszybciej te strefy 

czerwone zniknęły z naszego województwa, bo nie ma tych rolników dużo. To, co 

Pani Doktor wspomina, w niektórych strefach, strefy są zmniejszane, ale tam już 

chyba świń w ogóle nie ma tylko gospodarstwa, które kiedyś trzymały świnie. I to tyle 

ze swojej strony. Chciałbym przede wszystkim, aby tutaj można było sytuację 

poprawić, zwłaszcza o tych strefach czerwonych. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuje Panie Radny. Proszę Panią Inspektor o odpowiedź. 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: Dziękuję Panu Kołodziejowi za ciepłe słowa i teraz odnoszę się do 

pytań. Więc tak, najpierw odpowiem na pytania Pani Radnej. Jeżeli chodzi o wyniki 

audytu – no niestety, my na te wyniki audytu czekamy po kilka miesięcy i oficjalnego 

wyniku audytu niestety nie mam. Jeżeli tylko będę miała, po prostu wtedy mogę Pani 

udzielić takiej informacji. Natomiast na chwilę obecną my po 3-4 miesiące, nawet do 

pół roku, czekamy na oficjalne wyniki jak przyjdą z Brukseli. Więc przykro mi bardzo, 

nie potrafię się tutaj odnieść. Wiem, że kontrola przebiegła pozytywnie, nie było 

zastrzeżeń. Natomiast oficjalnie, na piśmie, niestety jeszcze wyników kontroli nie 

mamy. Jeżeli chodzi o ubój dzików, zmniejszanie się populacji świń, itd., bo tutaj 

nawiążę od razu do pytania Pana Radnego Kołodzieja. Otóż Szanowni Państwo, 

właściwie od lat się mówiło, że jedyną metodą jest praktycznie wybicie tych dzików 

do zera. Jest oczywiście pewnie rzeczą niemożliwą żeby coś takiego zrobić, ale na 

pewno musi być to odstrzał taki, który daje efekty, praktycznie zniwelować ilość tych 

dzików do minimum, ponieważ dziki tak szybko się namnażają, ten przyrost jest tak 

duży, że wykonywano różne modele matematyczne, przy jakby np. 50% populacji 

dzika wystrzelać. Nie miało to żadnego sensu, ponieważ ta ilość dzików tak szybko 

narastała, że w następnych latach one się pojawiały i stanowiły takie samo 

zagrożenie. Więc tutaj idziemy w tym kierunku, żeby tego dzika było po prostu jak 

najmniej i dlatego są też te odstrzały sanitarne, odstrzały planowe, z których koła 

łowieckie poszczególne są rozliczane. Natomiast jeżeli chodzi o zmniejszanie się 
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stad świń, ja również nad tym ubolewam, ponieważ ja uważam, że ta tendencja nie 

jest dobra, ponieważ myślę, że nie powinniśmy iść w kierunku aż takiej globalizacji i 

koncentrować się tylko na dużych fermach, ale również na tych naszych fermach 

rodzimych, lokalnych. Na pewno będę robiła wszystko, aby po prostu tutaj 

weterynaria jakby nie przyczyniała się w głównym stopniu do likwidowania tych ferm, 

bo  to chyba też nie tędy droga. Natomiast musimy mieć tego świadomość, że 

przepisy unijne są tak skonstruowane, że te minimalne standardy muszą zostać 

spełnione i po prostu osoby, które nie były w stanie dostosowania gospodarstw do 

tego minimum, które jest zawarte w przepisach unijnych, no to niestety te 

gospodarstwa polikwidowały, niektórzy stwierdzili, że im się to po prostu przestało 

opłacać. Tych przyczyn i czynników na pewno jest bardzo dużo, ale mówię: ja 

wszystko zrobię to, co w mojej mocy, że to weterynaria nie była tym głównym 

przyczynkiem i powodem, że po prostu hodowcy kończą produkcję, nie chcą dalej 

hodować czy też chować trzody chlewnej. Mówię, jeżeli chodzi o strefy – tutaj też dla 

Pana Kołodzieja informacja – ruchy ze strony  lekarzy weterynarii powiatowych 

zostały wzmożone, więc w jak najszybszym czasie obiecuję, że postaramy się po 

prostu te kontrole w poszczególnych gminach poprzeprowadzać, aby większość 

powiatów, które znajdują się w strefach czerwonych jeszcze, została po prostu 

zdjęta. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Inspektor. 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: Czy jeszcze Państwo macie jakieś pytania czy to Państwa 

usatysfakcjonowało? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Czy Pani Radna Helena Hatka otrzymała już odpowiedzi na wszystko? Dziękuję. 

Pani Radna Hatka? 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Tak, jestem zadowolona. 

Najbardziej cieszę się, że Pani Dyrektor, Pani Inspektor będzie aktywna, żeby  

z powodu weterynarii nie zamykały się indywidualne gospodarstwa rolne. To jest 

bardzo ważna deklaracja. Mówię o trzodzie. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Radna i chyba jeszcze gdzieś się Pan Radny Motowidełko pojawił, 

tak? Proszę, Panie Radny. 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Tak. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Ja nie widzę zgłoszenia, ale proszę. 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Mam pytanie też 

jeszcze w zakresie czerwonych stref – chodzi o Powiat Świebodziński, mamy tam 

gminy wskazane z tym ograniczeniem ASF. Czy mamy jakieś dane bardziej 

dokładne, jeżeli chodzi o czas trwania jeszcze tych ograniczeń? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. Proszę Pani Inspektor. 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: To znaczy tak, mówię: Lubrza i Skąpe – dzisiaj wniosek jest wysyłany. 

Mówimy o Łagowie i Świebodzinie, tak? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Łagów i Świebodzin – tak. 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Tak. 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: Tak, Łagów i Świebodzin. Więc tutaj… Słyszycie mnie Państwo? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak, słyszymy. 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: Tu w tej chwili powiatowy lekarz po prostu kontynuuje kontrolę. Powiem 

szczerze, że nie rozmawiałam z nim w kontekście takiej ostatniej daty, kiedy te 

kontrole mają być wykonane. Ja w przyszłym tygodniu umówiona jestem z nim na 

spotkanie, więc na pewno tutaj dopytam i szczegóły będę wiedziała. Natomiast 

proszę mi wierzyć, nie jestem osobą, która odwleka coś w czasie. Mówię: jak trzeba 

nad tym tematem się pochylić, to na pewno to zrobię i obiecuję Państwu, że to, co 
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będę w mojej mocy w stanie zrobić i na ile przyspieszyć, przede wszystkim z naszej 

strony, żeby te kontrole były porobione, żeby to nie było blokadą, żeby nie można 

było znosić stref. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Inspektor. Ale jeszcze tutaj Pan Radny Zbyszek Kołodziej prosi o głos. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Jeśli można, bo tutaj 

Pani Dyrektor nie do końca odpowiedziała, bo pytałem o te wakaty, jak to się 

zmieniło w ostatnim czasie, jak również dotyczące zakładu „TG NOVA”, bo wcześniej 

wiem, że nie chcieli kupować ze strefy czerwonej, tylko wszystko przywozili spoza 

województwa ze strefy białej. Czy to się zmieniło? Jak również tutaj to, co Pani 

Dyrektor wspomniała, do tej pory faktycznie w tamtym roku oprócz ceny niskiej, jeżeli 

chodzi o trzodę chlewną, główną przesłanką likwidacji gospodarstw trzody chlewnej 

była weterynaria – dosyć dużo się do tego przyczyniła. Niektórzy z rolników też w ten 

sposób to podsumowywali, że weterynaria – oprócz ceny – zdecydowała o tym, że 

przestali produkcję trzody chlewnej mieć. I też nie ukrywam taką informację ogólną: 

gdyby nie było z zachodu trzody chlewnej czy importu mięsa, to w kraju byśmy 

musieli wrócić do kartek na żywność. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. Czy Pani Inspektor jeszcze ma coś do dodania żeby uspokoić 

Pana Radnego? 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: To znaczy tak: jeżeli chodzi o to… Przepraszam, bo tak w ogóle bardzo 

przerywało, ja nie wiem czy wszystko usłyszałam, ale jeżeli chodzi o tą „TG NOVĄ”, 

to została ona wyznaczona zgodnie z Rozporządzeniem 605 do tego uboju. Więc 

może ja dzisiaj się jeszcze z Panem skontaktuję. Dostałam takie dane na dzisiejszą 

rozmowę z Państwem – te trzy rzeźnie – więc mam wrażenie, że dane są aktualne, 

więc ja pozwolę sobie z Panem Kołodziejem po prostu po dzisiejszej sesji jeszcze 

ten temat… Ja się jeszcze dowiem dokładnie w takim razie, jeżeli Pan ma inne dane 

niż ja, i po prostu doprecyzujemy tę informację, tak? 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Inspektor. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął 

informację do wiadomości. 

Punkt 8. 

Sprawozdanie z realizacji Planu gospodarki odpadami dla województwa 

lubuskiego za okres od 1 stycznia 2017 roku do 31 grudnia 2019 roku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Członkowie Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska zapoznali się ze 

sprawozdaniem. Czy mają Państwo pytania dotyczące przedstawionego 

sprawozdania? Proszę o zgłoszenia. Nie ma? Pan Radny Motowidełko się zgłasza, 

tak? Bo nie mamy tutaj, nam się nie wyświetla. Pan Radny Motowidełko, bardzo 

proszę. Mamy go?  

Sprawozdanie z realizacji Planu gospodarki odpadami dla Województwa Lubuskiego 

za okres od 1 stycznia 2017 roku do 31 grudnia 2019 roku stanowi załącznik nr 10 do 

protokołu. 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Są kompletne 

zakłócenia. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Słychać, słychać, proszę mówić. 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Halo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak, słyszymy, bardzo proszę. 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Ktoś mnie słyszy? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak, słyszymy. 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Panie 

Przewodniczący, ponieważ były zakłócenia – przynajmniej u mnie, jeżeli chodzi o 

odbiór, o fonię i też właściwie internet chyba się, nie wiem, zakłócił – chciałem 

jeszcze zadać pytanie Pani Dyrektor, ale nie wiem czy jest jeszcze na Sali, w sprawie 
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jeszcze jednej gminy, dotyczące właśnie stref czerwonych. Czy to jest możliwe czy 

już raczej nie? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Jest to możliwe, proszę zadać. Pani Inspektor jeszcze jest, słyszy. Tak Pani 

Inspektor? Jest jeszcze Pani z nami? 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Czy ktoś mnie słyszy, 

bo znowu jest jakieś zakłócenie. 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: Tak, jestem, jestem, słucham. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Proszę, Panie Radny Motowidełko. 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Mogę, tak? Dziękuję 

uprzejmie. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak, bardzo proszę. 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Chciałem zadań 

pytanie jeszcze co z Gminą Szczaniec, Pani Dyrektor, jeżeli chodzi o strefę ASF? 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: A gdzie ona jest proszę mi powiedzieć? 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: W Powiecie 

Świebodzińskim. 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: W Powiecie Świebodzińskim? Tzn. w strefie czerwonej jej nie ma? 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Aha, dobrze, dziękuję. 

A jeszcze co do Pani wypowiedzi, co do tego przyspieszania, powiem tak: bardziej 

nam zależy na tym, aby to były dokładnie te badania przeprowadzone, bez żadnego 

nacisku i rozumiem, że właśnie w tym zakresie Pani tą informację nam udzielała. I 

bardzo za to dziękuję, bo te kwestie bardzo szczegółowe, a z drugiej strony też i 
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jednoznacznie oczekujące od nich, od tych wszystkich producentów odpowiedniego 

przystosowania są najistotniejsze chyba dla wszystkich tam i producentów i dla 

mieszkańców. Dziękuję uprzejmie i też jeszcze dziękuję za udzielenie głosu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Inspektor. 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: Jeszcze mogę tutaj dwa zdania dołożyć?  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak, bardzo proszę. 

Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii w Zielonej Górze Joanna Kokot-

Ciszewska: To znaczy tak: dlatego mówię o tym przyspieszaniu, ponieważ między 

innymi tam też został wymieniony... Aha, bo jeszcze o tych wakatach tutaj miałam 

wspomnieć, tak, przepraszam, Pan Kołodziej a propos. Więc tak: został wymieniony 

Powiatowy Lekarz Weterynarii w Międzyrzeczu, ponieważ tam po wyjściu nowego 

Rozporządzenia 605 zupełnie niepotrzebnie były robione pewne badania związane z 

pobraniem krwi, co przedłużało pewne procedury. Na podstawie oświadczeń, że 

gospodarstwa są dostosowane, od tych badań można było odstąpić, więc to tutaj 

było ewidentne uchybienie ze strony Inspekcji. Natomiast jeżeli chodzi o wakaty, to w 

tej chwili w Wojewódzkim Inspektoracie mamy obsadzone wszystkie stanowiska. 

Jeżeli chodzi o Międzyrzecz: mamy w tej chwili dwóch lekarzy weterynarii, którzy są 

nowi, za miesiąc przychodzi trzecia lekarka. Wszyscy pracownicy, którzy złożyli 

wypowiedzenia, wypowiedzenia wycofali, więc Inspektorat w zupełnie przyzwoitym 

składzie pracuje. Gorzów Wielkopolski od 1 lipca będzie doposażony w Powiatowego 

Lekarza Weterynarii, Wschowa już została doposażona. Czekam jeszcze na Żagań – 

w Żaganiu około miesiąca jeszcze sytuacja potrwa, ponieważ osoby, które się już 

wcześniej zwolniły, no niestety muszą odczekać te okresy wypowiedzeń, aby mogły 

po prostu przyjść tutaj do pracy na teren Województwa Lubuskiego. Więc sytuacja 
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się normalizuje. Jeżeli są wakaty, to naprawdę w tej chwili już są pojedyncze w 

poszczególnych powiatach. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Inspektor. Wracamy do tematu gospodarki odpadami. Czy są jakieś 

pytania? Zgłasza się Pani Radna Aleksandra Mrozek. Bardzo proszę. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Bardzo dziękuję. Ja 

kolejne pytanie – trzecie – właściwie dzisiaj tak samo brzmiące: czy ten temat, także 

bardzo istotny dla środowiska, był przedmiotem posiedzeń komisji właściwych, w tym 

Komisji ds. Klimatu? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Był na Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. I o tym już informowałem. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Była mowa. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Przepraszam, opuściłam. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Jeżeli nie ma innych pytań uznajemy, że Sejmik przyjął sprawozdanie do 

wiadomości. 

Punkt 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie wniesienia skargi do Wojewódzkiego Sądu 

Administracyjnego w Gorzowie Wielkopolskim na rozstrzygnięcie nadzorcze 

Wojewody Lubuskiego z dnia 23 marca 2022 r. nr NK-I.4131.25.2022 – druk nr 

634/22. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Czy są wystąpienia klubowe? Roszę o zgłoszenia. Nie ma. Czy ktoś z Radnych ma 

uwagi lub pytania? Bardzo proszę, Pani Radna Aleksandra Mrozek. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 11 do protokołu.  

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, ta uchwała, którą dzisiaj tutaj procedujemy, zakłada w swojej 

głównej części, określa się jaki jest zakres pomocy. I co do tego nie ma wątpliwości, 



37 
 

natomiast w § 2 mowa jest o tym, że będzie realizowana – „będzie realizowana”, czyli 

w czasie przyszłym, z dochodów własnych. Natomiast w uzasadnieniu mamy… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, wydaje mi się, że Pani pomyliła chyba punkty. Jesteśmy w punkcie 9. 

Czy ja pomyliłem coś? Nie. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: No to Pan chyba, bo Pan 

zaproponował uchwałę. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Wniesienie skargi do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: No to Panie 

Przewodniczący, to Pan pomylił, ale to nie szkodzi. Czyli? Rozpoczynamy od nowa? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Przechodzimy do punktu 9 i nie wydaje mi się, że pomyliłem. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Bardzo proszę o głos. 

Mam pytanie Panie Przewodniczący. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak? 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: No Panie Przewodniczący, 

tak Pan odczytał, więc tak to zrozumiałam. Ale niezależnie od tego czyja wina, to w 

kwestii tejże skargi chcę zabrać głos. Mogę? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Bardzo proszę. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Bardzo dziękuję. Szanowni 

Państwo, to, że Zarząd Województwa składa skargę na rozstrzygnięcie Wojewody, to 

właściwie niczego nie dziwi. Takie ma prawo i tak w mojej ocenie...(zakłócenia)... 

uchwały, my tu mamy w formule sesji zwyczajnej sesję nadzwyczajną. Biorąc pod 

uwagę Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, że prawo jest trudne do 

interpretacji, niejednoznaczne, a prawo oświatowe szczególnie trudne, widać po tym 

sporze, który tutaj trwa, trwa pomiędzy Urzędem Marszałkowskim a urzędem 
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Wojewody, chciałam też zadać pytania do Wojewody, ale nie widzę tutaj 

przedstawiciela. Wobec tego, kontynuując tą wypowiedź, chcę powiedzieć, że dla 

mnie sprawę szkoły rozstrzygnęła definitywnie opinia Kuratora Oświaty. I na tym 

etapie to się zakończyło, przynajmniej na ten rok. To, że dzisiaj wracamy do tematu, 

bo jedna strona chce dochodzić swoich racji, druga inaczej zinterpretowała prawo, to 

rykoszetem tego sporu…  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, ja bardzo proszę na temat. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: ...dostają wszyscy. W 

pierwszej kolejności… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Proszę na temat. My nie rozmawiamy dzisiaj na temat „Medyka”. Rozmawiamy na 

temat… 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Tak, na temat rozmawiam. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

…wniesienia skargi. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Bo to dotyczy… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

I bardzo proszę na ten temat. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: To dotyczy tejże skargi.  

I moje pytanie czy zdziwienie jest tym większe, że Urząd Marszałkowski zatrudnia 

czterech prawników, a żeby wnieść skargę do Wojewódzkiego Sądu 

Administracyjnego wynajmujemy kancelarię utytułowaną z Warszawy. I teraz 

niezależnie od tego… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, proszę na temat, bo inaczej… 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: …kto wygra tę sprawę… 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

…inaczej będę musiał pozbawić Panią głosu. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Na temat mówię. Pan mi… 

Ja się odnoszę do skargi i zastanawiam się, dlaczego nie korzystamy z usług 

naszych prawników, a ponosimy dodatkowe koszty my, Lubuszanie? I teraz chcę 

jeszcze powiedzieć, że nie może być taka oto sytuacja, że cały czas w grze jest spór, 

który jest prowadzony – sam początek zainicjowany błędnie przez Platformę 

Obywatelską i koalicjantów, mówiący o przeniesieniu „Medyka”, czy jego likwidacji de 

facto. I teraz Szanowni Państwo, rzecz polega na tym, że my nie wyciszamy emocji, 

nie dajemy spokoju tej szkole, tylko toczymy spór. Ja chciałam zwrócić uwagę na 

taką… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Zgadzam się… 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: … na taką ogromną 

hipokryzję w tym temacie… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Zgadzam się z Panią, Pani Radna, że nie chce Pani wyciszać tej sprawy. Zgadzam 

się z tym – mówi Pani, że nie wyciszamy. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: A hipokryzja polega na 

tym, że Zarząd… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, ale jeżeli Pani nie przejdzie do konkretów… 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: …podjął uchwałę… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

…to niestety pozbawiam Panią głosu. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: …podjął uchwałę, która 

mówi, że odstąpić należy od zamiaru w przyszłości likwidacji tej szkoły i jej 

przenoszenia. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Proszę, Pan Radny Zbigniew Kościk. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dzień dobry, witam 

wszystkich. Mam nadzieję, że mnie słychać? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Słychać Panie Radny. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak, niektóre kwestie może 

będą się powtarzały z Koleżanką Olą, ale warto byłoby je w jakiś sposób też 

doprecyzować. Czyli ponawiam też pytanie: dlaczego Zarząd decyduje się na skargę, 

skoro opinia Pani Kurator w zasadzie zamyka temat? To tylko jakaś kwestia 

ambicjonalna chyba. Także nie rozumiem dlaczego korzystamy z usług prestiżowej 

kancelarii warszawskiej, skoro mamy własnych prawników? Taką skargę może 

napisać aplikant I roku, niepotrzebna do tego jest kancelaria prof. Chmaja. I w 

związku z tym, konsekwentnie także ile zapłacimy kancelarii za tę usługę, bo nie 

sądzę, żeby była to usługa pro publico bono? I trzecie pytanie: oczywiście 

namieszało się strasznie z „Medykiem”. Każdy z Państwa, kto pracuje w oświacie, 

doskonale wie, że szkoła już zapłaciła olbrzymią cenę w postaci naboru. Jest bardzo 

duży problem z nabraniem dzisiaj słuchaczy do szkół policealnych i to zamieszanie – 

czy w Zielonej Górze czy w Sulechowie – na pewno się odbiło, to nie ulega 

wątpliwości. Ale wchodzimy w ten okres gorący i teraz odgrzewanie tego problemu i 

trzymanie go cały czas jakby w pewnej przestrzeni publicznej będzie powodowało 

jeszcze gorsze warunki naboru dla tej szkoły, więc apeluję o opamiętanie. Sprawa 

została załatwiona, wracamy do normalnego funkcjonowania dając szkole po prostu 

czas na jej pełny rozwój. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. Ja, póki oddam głos Pani Marszałek, to chciałbym tylko 

powiedzieć, że to nie opinia Pani Kurator zakończyła temat, tylko decyzja Zarządu 

Województwa żeby tematu nie kontynuować i nie składać zażalenia – to tak dla 

ścisłości. I drugie chciałbym uściślić, że to decyzja Wojewody, kiedy nie potrzeba 

było w zasadzie odgrzewać tematu, decyzja Wojewody, który niepotrzebnie wydał w 

ramach nadzoru takie rozstrzygnięcie spowodowała, że temat wraca do gry. Ale ja 

uważam, że też jestem jakby zainteresowany, bo rozstrzygnięcie Wojewody dotyczy 
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prawidłowości całej procedury. Ja bym chciał wiedzieć – często się niektórzy Radni 

dopominają wyciągnięcia konsekwencji – to ja bym chciał wiedzieć czy cała ta 

procedura była zrobiona prawidłowo pod kątem prawnym i dlatego chciałbym, żeby 

to było rozstrzygnięte. Także nic tutaj w tej uchwale ani w propozycjach nie ma, że 

mamy dzisiaj dyskutować na temat „Medyka”. Temat został rozstrzygnięty decyzją 

Zarządu, że nie składamy zażalenia. Ale bardzo proszę, do tych innych tematów 

dotyczących pytań. No jeszcze w takim wypadku, zanim Pani Marszałek, to proszę 

jeszcze Pani Radna Synowiec i później Pani Radna Aleksandra Mrozek. 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Szanowni Państwo, nie wiem 

czy mnie słychać? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak, słychać. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Tak. 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Dobrze. Dziękuję bardzo za 

potwierdzenie. Dziękuję Panu Przewodniczącemu za tą wypowiedź, bo dokładnie jest 

tak, jak Pan Przewodniczący powiedział, odnośnie chronologii. Natomiast ja chciałam 

się odnieść może nie do samej uchwały i uzasadnienia, ale przede wszystkim do 

załączonej skargi, która jest załącznikiem do wskazanej uchwały. Otóż Szanowni 

Państwo, my jesteśmy Radnymi Sejmiku Województwa Lubuskiego. Mamy prawo – 

skoro Wojewoda uważa, że Sejmik naruszył przepisy – żądać i składać skargi do 

Sądu Administracyjnego, aby rzeczywiście sąd zbadał czy do takiego naruszenia 

prawa doszło. W związku z tym ograniczanie tego i głosowanie dzisiaj przeciwko tej 

uchwale, jest jakby przeciwko samemu Sejmikowi i poszanowaniu prawa i możliwości 

jakby ukonstytuowania stanowiska  organu – organu, jakim jest Sejmik i organu jakim 

jest Wojewoda – do sprawiedliwego osądzenia tej sprawy przez Sąd Administracyjny. 

W związku z powyższym uważam, że zasadne jest dzisiaj zagłosowanie za 

projektem wskazanej uchwały. Jeżeli chodzi o wybór pełnomocnika do prowadzenia 

danej sprawy, no to oczywiście w tym zakresie uważam, że Pani Marszałek ma pełną 

dowolność. Mogę tylko ocenić, że ta skarga została sporządzona z najwyższą 

starannością, jest naprawdę profesjonalnie przygotowana i nie spodziewałabym się 

niczego innego, skoro będzie ją podpisywał prof. Marek Chmaj, który jest 
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autorytetem konstytucyjnym i administracyjnym. Jeżeli Państwu zależy na tym żeby 

rozstrzygnąć spór prawny, ale też analizę, bo przecież ze skargi wynika, że jest spór 

pomiędzy organami dotyczący stosowania przepisów i żeby rozstrzygnąć tę sprawę 

ostatecznie przez Wojewódzki Sąd Administracyjny w Gorzowie, a później może 

przez Naczelny Sąd Administracyjny w Warszawie, to warto zagłosować „za”. 

Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Radna. Jeszcze raz, wyjątkowo, proszę – mimo, że to trzeci raz – 

proszę Pani Radna Aleksandra Mrozek. Tylko bardzo bym prosił – dotyczące tematu. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Przewodniczący, nie 

trzeci raz tylko drugi. I pierwszy raz to Pan mi przerwał i uniemożliwił skończenie i 

zadawanie pytań. Ja mam pytanie do Pana Przewodniczącego. Wypowiedział się 

Pan, że to Zarząd Województwa podjął decyzję o odstąpieniu od zamiaru 

przenoszenia w przyszłości tej placówki na inne miejsce, czy do innego miejsca. To 

która to decyzja Zarządu jest tą ostateczną? Czy ta, o której Pan mówi – bo ja 

czytałam tylko tyle, że to Zarząd partii podjął – czy ta, gdzie Zarząd Województwa na 

stosownej konferencji wręcz deklaruje i wpisze uwagę do Planu Przestrzennego 

Zagospodarowania, że przedmiotowy teren i obiekt to naturalna rezerwa na dalszy 

rozwój szpitala? No to jak jest z tym odstąpieniem od zamiaru? Odstąpiliście 

definitywnie? Pod publikę? Czy odstąpiliście rzeczywiście tylko na ten rok, o którym 

zdecydowała opinia Kuratora? Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, ja wyraźnie powiedziałem i proszę nie przekręcać. Nic nie mówiłem o 

przenosinach, ja mówiłem o odstąpieniu od składania zażalenia. I na dzień dzisiejszy 

ta procedura, która została zaczęta jakby, jest zakończona. Nie ma w obiegu. Jest 

tylko dzisiejsza uchwała, która mówi o formalnym rozstrzygnięciu Wojewody i tak, jak 

mówiła Radna Synowiec, trzeba to rozstrzygnąć jak to pod kątem prawnym 

wyglądało. Dziękuję bardzo. W takim wypadku przechodzimy do głosowania. Bardzo 

proszę. Projekt uchwały w sprawie wniesienia skargi do Wojewódzkiego Sądu 

Administracyjnego w Gorzowie Wielkopolskim na rozstrzygnięcie… 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Przewodniczący, tam 

padło kilka pytań. 
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Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Głosujemy w tej chwili. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Przepraszam, nie, nie - przepraszam, przepraszam, ale przechodzimy do 

głosowania, a po głosowaniu bym bardzo prosił, żeby odnośnie spraw prawnych, 

które tutaj czy zatrudnienia prawników, to poproszę jeszcze Panią Marszałek. Proszę 

o głosowanie. Mamy wszystkich? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Wierchowicz ma kłopot z głosowaniem. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Małgorzata Gośniowska-Kola? Nie widzę. Pani Małgorzata Gośniowska? I nie 

mamy jeszcze Pana Kazimierza, tak? Ale przecież jest na sali. Pan Kazimierz 

Łatwiński? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Nie ma. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Nie ma. Proszę, zakończymy głosowanie. 

18 radnych za, 7 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Uchwała Nr XLII/617/22 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 kwietnia 2022 

r. w sprawie wniesienia skargi do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w 

Gorzowie Wielkopolskim na rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody Lubuskiego z dnia 

23 marca 2022 r. nr NK-I.4131.25.2022 stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

I jeszcze proszę Panią Marszałek odnośnie zatrudniania prawników, jeżeli Pani ma 

chęć. Bardzo proszę, Pani Marszałek Polak. Czy ewentualnie Pan…? 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Państwo, 

tak, za chwilę poproszę Wicemarszałka Łukasza Poryckiego. Ja tylko odpowiem Pani 
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Radnej Mrozek na wątpliwości dotyczące tego czy jesteśmy w trakcie procedury czy 

zakończyła się ta procedura, bo takie były informacje prasowe i informacje 

polityczne. To są różne sprawy. Zarząd Województwa podjął decyzję w sprawie 

zakończenia procedury dotyczącej opiniowania przez Kuratora. Nie wnieśliśmy od tej 

opinii odwołania do Ministra Czarnka i to ogłosiliśmy też w mediach i ta sprawa się 

zakończyła. Nie widzieliśmy podstaw, żeby procedować z tym samym organem 

politycznym. I o tym mówił na ostatniej sesji również Wicemarszałek Łukasz Porycki 

informując, że będziemy wykorzystywać ścieżkę legislacyjną i zwracać się do Sądu 

Administracyjnego. I bardzo proszę, Pan Łukasz Porycki, który zajmował się tą 

sprawą, przedstawi informację szerzej. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Proszę, Panie Marszałku Porycki. 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Łukasz Porycki: Panie 

Przewodniczący, Szanowni Państwo, odpowiadając na pytanie zadane przez Pana 

Radnego Zbigniewa Kościka uprzejmie informuję, iż z uwagi na okrojony skład 

zespołu radców prawnych w Urzędzie Marszałkowskim spowodowany odejściem z 

pracy jednego z trzech radców prawnych, który m.in. obsługiwał Departament 

Infrastruktury Społecznej z dziewiętnastoma jednostkami, dużym obciążeniem 

sprawami pozostałych radców prawnych – przepraszam, bo karetka jeździ, nie wiem 

czy będzie słychać. Jeszcze raz powtórzę, że m.in. z dużym obciążeniem sprawami 

pozostałych radców prawnych świadczących obsługę prawną w Urzędzie, a także 

złożonym charakterem wyżej wymienionych spraw i przewidywanym długim jej 

okresem toczenia się w postępowaniu przed Sądami Administracyjnymi, zaszła 

konieczność skorzystania z usług kancelarii zewnętrznej. Zdecydowano się na 

zlecenie obsługi prawnej w wyżej wymienionych postępowaniach sądowo-

administracyjnych uznanej kancelarii prawnej „Chmaj i Partnerzy” z siedzibą w 

Warszawie z uwagi na fakt, iż jej jednym z głównych obszarów specjalizacji stanowią 

zagadnienia szeroko pojętego prawa i postępowania administracyjnego oraz prawa 

samorządowego. W tym zakresie wspólnicy oraz współpracownicy legitymują się 

szerokim dorobkiem naukowym, jak również prowadzą aktywną działalność 

dydaktyczną i publicystyczną w zakresie prawa administracyjnego oraz 

samorządowego. Pełnomocnictwo w wyżej wymienionych sprawach planuje się 

powierzyć Panu prof. Markowi Chmajowi, który jest wyróżniającym się w skali kraju 
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specjalistą w zakresie prawa administracyjnego, a także autorem wielu projektów 

ustaw oraz licznych nowelizacji, stałym ekspertem komisji sejmowych i senackich, 

ponadto jest autorem lub współautorem kilkudziesięciu publikacji książkowych, ponad 

200-stu innych publikacji, ponad 100 publikacji prawnych na zlecenie Sejmu, Senatu 

i licznych organów administracji rządowej i samorządowej. To gwoli wyjaśnienia 

dlaczego zdecydowaliśmy się. To już zostało powtórzone przez Pana 

Przewodniczącego oraz przez Panią Marszałek, że orzeczeniem z dnia 23 marca 

Wojewoda Lubuski stwierdził nieważność uchwały Sejmiku Województwa 

Lubuskiego w sprawie zamiaru przekształcenia CKZiU „Medyk” w Zielonej Górze 

poprzez zmianę siedziby. Na rozstrzygnięcie nadzorcze Województwu Lubuskiemu 

przysługuje prawo wniesienia skargi do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego. I 

to, co już było powtarzane, korzystamy z tej możliwości, bo też myślę, że inni, którzy 

w Polsce będą mieli podobne sprawy, będą chętnie przyglądali się tej sprawie w 

Wojewódzkim Sądzie Administracyjnym i też z niecierpliwością czekają na 

rozstrzygnięcie w tej sprawie, ponieważ to, co przypomnę: Wojewódzki Sąd 

Administracyjny w Polsce interpretuje prawo, zwłaszcza tak złożone – jak wcześniej 

było powiedziane – jak prawo oświatowe. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Marszałku. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Przewodniczący, 

można? Panie Przewodniczący? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak, ale bardzo proszę krótko. Proszę, Pan Radny Kościk. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Tak, tak. Panie 

Przewodniczący, nie mogę się zapisać jako drugi punkt w tej kwestii. Pan Marszałek 

przedstawił nam… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Bo dyskusja została już zakończona Panie Radny, tylko wyjątkowo udzielam Panu 

głosu. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja wiem. Pytanie było 

konkretne: ile to pełnomocnictwo kosztuje? My nie chcemy recenzji kompetencji 
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Pana prof. Chmaja, w które nikt z Radnych nie wątpi – wysokiej klasy specjalista. 

Chcemy wiedzieć ile to pełnomocnictwo nas kosztuje po prostu? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. Zobowiążę Pana Marszałka Poryckiego żeby Panu takiej 

konkretnej informacji udzielił. Ogłaszam 15 minut przerwy i bardzo proszę żeby w 

tym czasie zebrała się zdalnie Komisja Budżetu i podjęła stosowne uchwały. Bardzo 

proszę, 15 minut przerwy. 

przerwa 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo, wznawiamy obrady.  

Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej 

Województwa Lubuskiego na 2022 rok – druk nr 632/22. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Marka Cieślaka. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Witam Państwa. 

Komisja zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Bardzo proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Czy 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Pani Radna 

Helena Hatka, bardzo proszę. 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Słychać mnie? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Słychać. Bardzo proszę. 
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Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Ja mam pytanie do Działu 757 – 

Obsługa długu publicznego rozdziału 75702, gdzie jest propozycja zwiększenia planu 

wydatków i zabezpieczenie dodatkowych kosztów związanych z pokryciem kosztów 

odsetek od kredytu – to jest kwota 5 000 095 zł. I mam pytanie: o jaką kwotę 

zwiększy się obciążenie na pokrycie odsetek od długu, który posiada Województwo 

Lubuskie? Jaki jest koszt tych odsetek w skali roku i w skali każdego miesiąca? 

Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Pani Skarbnik czy Pani Marszałek? Kto odpowie Pani Radnej? 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Pani Skarbnik. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Skarbnik, bardzo proszę. 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Alicja Woźniak: Jeśli chodzi o środki 

przeznaczone na pokrycie odsetek od kredytów, to na 1 stycznia zaplanowane 

mieliśmy na to 6 357 352 i to było przeliczone według obowiązującego wówczas 

WIBOR-u 3M, który wynosił 1,56. Teraz, w związku z tym, że Rada Polityki 

Pieniężnej podwyższa stopy, w związku z tym WIBOR 3M wzrasta i przeliczyliśmy 

ten WIBOR na 7 kwietnia według stawki 5,26 i wyszło nam, że do końca tego roku – 

licząc po tym WIBOR-ze na 7 kwietnia – należy dołożyć do tych odsetek kwotę 

5 000 095. Jeśli ten WIBOR ulegnie zmniejszeniu, to jak najbardziej zmniejszymy – w 

związku z tym przeliczymy te odsetki. No niestety z tego, co Rada Polityki Pieniężnej 

zapowiada, to kto wie czy jeszcze się nie zwiększy. Wówczas jak najbardziej też się 

zwrócę do Państwa żeby zwiększyć. Jeśli chodzi o wyliczenie comiesięczne: my 

płacimy kwartalnie, bo już I kwartał był płacony do końca marca, więc tutaj odsetki na 

plan I kwartału, bo to akurat przeliczałam, to był 1 100 00, zapłaciliśmy 1 600 000 – 

pół miliona więcej. A później właśnie do końca roku to będzie brakowało, tzn. to już 

wtedy 4,5 mln, bo pół miliona w ramach planu, który mieliśmy, zostało więcej 

zapłacone za I kwartał. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Więcej pytających? Dobrze, nie zauważyłem. Proszę, drugi głos Pani 

Radna Helena Hatka. 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Czy słychać mnie? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Słychać. Bardzo proszę Pani Radna. 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Ja mam pytanie, bo to 

zwiększenie jest o kwotę ponad 5 mln zł. Jakie mamy źródła finansowania tych 

dodatkowych kosztów związanych z pokryciem, z zapłaceniem odsetek od 

pobranych kredytów? Skąd my te pieniądze po prostu weźmiemy? Gdzie 

zaoszczędzimy te pieniądze? Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Proszę Pani Skarbnik. 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Alicja Woźniak: Środki na pokrycie tego 

wydatku są z wolnych środków, tj. rozliczenia z zeszłego roku, z tych oszczędności z 

2021 roku. Po prostu z wolnych środków ten wydatek będzie pokryty. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Skarbnik. Przechodzimy do głosowania. Bardzo proszę. Pan Radny 

Tadeusz Ardelli? Pan Radny Sebastian Ciemnoczołowski, nie widzę. Nie ma? I Pana 

Tadeusza Ardelli nie ma. Proszę o zakończenie głosowania. 

19 radnych za, 2 przeciw, 6 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

Uchwała Nr XLII/618/22 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 kwietnia 2022 

r. w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 

2022 rok stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2022-2039 – druk nr 633/22. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Marka Cieślaka. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja 

zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Jeżeli nie ma, to bardzo 

proszę, czy ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania do uchwały? Dziękuję. 

Nie ma, to przechodzimy do głosowania. Pan Radny Łatwiński? Tak. Dziękuję. 

Kończymy głosowanie. 

18 radnych za, 2 przeciw, 8 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Uchwała Nr XLII/619/22 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 kwietnia 2022 

r. w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2022-2039 stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

Punkt 11a. 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia zakresu pomocy, która może być 

zapewniona przez Województwo Lubuskie obywatelom Ukrainy – druk nr 

635/22. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Komisji Pana Marka Cieślaka. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Komisja 

zaopiniowała projekt pozytywnie. 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Czy są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Pani Radna Małgorzata 

Gośniowska-Kola. Bardzo proszę. Proszę, Pani Radna. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Gośniowska-Kola: Panie 

Przewodniczący przepraszam, bo to nie jest wystąpienie klubowe, więc jeżeli to nie w 

tym punkcie… Chciałabym dopytać tylko o treść tej uchwały. Więc jeżeli to nie  

w tym punkcie to przepraszam, będę się zgłaszała w następnym. Chyba, że mogę 

teraz? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Proszę teraz. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Gośniowska-Kola: Dobrze. Chodzi 

mi o wyjaśnienie w zakresie treści tej uchwały, a mianowicie punkt 7 – zapewnienie 

materiałów do transportu. W tych wszystkich wcześniejszych punktach czy 

podpunktach określających to, w jakim zakresie chcemy wspierać Ukraińców, są 

uszczegółowione artykuły czy produkty, a punkt 7 jest dla mnie niejasny: 

„zapewnienie materiałów do transportu”. Co to oznacza? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Radna. Jeżeli nie ma innych pytań, to proszę Panią Marszałek o 

odpowiedź. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Może faktycznie jest 

to szeroki zakres, ale poproszę Panią Skarbnik... 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Bardzo proszę Pani Skarbnik. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: …by wyjaśnić, bo to 

chodzi o zapisy związane z rozdziałami i paragrafami. 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Alicja Woźniak: Tak. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę bardzo. 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Alicja Woźniak: Tak i jak tutaj rozmawialiśmy 

między innymi z członkami zespołu właśnie, którzy się dokładnie tym tematem 
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pomocy dla mieszkańców Ukrainy zajmują, no to tutaj padł taki wniosek właśnie – no 

może to nie jest zbyt szczegółowo, ale na myśli mieliśmy jakieś kartony, taśmy, które 

jak przewożona jest żywność, żeby oczywiście się nie potłukły, jeśli chodzi o jakieś 

soczki dla dzieci, tego typu sprawy. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Skarbnik. I jeszcze Pani Radna Aleksandra Mrozek. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Pani Marszałek, Szanowni 

Państwo, w uzasadnieniu uchwały mowa jest o tym, że uchwała działa wstecz, że to 

jest konieczność i Państwo przywołujecie tutaj stosowne artykuły, ustawy. Na tym 

niech poprzestanę, ale mam pytanie, bo nie mamy jasności do końca: ile tej pomocy, 

wyrażonej w konkretnych złotówkach, udzieliliśmy do tej pory i jak szacowana jest 

pomoc potrzebna na najbliższe 2 miesiące, ewentualnie do końca roku? Z jakich 

środków będziemy ją realizować? I pytanie: czy w ramach tej uchwały będą 

realizowane wydatki związane z tworzeniem Centrum Pomocowego, jego 

przystosowaniem? Na ile wyszacowano ten koszt? Jak wygląda partycypacja 

poszczególnych podmiotów? No i czy w tej uchwale też rozumiem, że będą zawarte 

– proszę o potwierdzenie – wydatki związane z zabezpieczeniem potrzeb 

wolontariuszy, którzy podczas spotkania dość szeroko swoje oczekiwania wyrazili. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. I jeszcze Pan Radny Zbigniew Kościk. Bardzo proszę. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Dziękuję, bo miałem łapkę i 

nie mogłem włączyć mikrofonu. Mam dwa pytania, które są równoległe do tej 

uchwały. Generalnie jestem zwolennikiem żeby to w końcu także prawnie w pewien 

sposób skoordynować i zastanawiam się czy te dwie kwestie teraz przedstawić czy w 

punkcie „Sprawy różne”, ale wolałbym żeby Pani Marszałek odniosła się teraz do 

tych kwestii. Pierwsza sprawa to prośba jednak mimo wszystko o koordynację tych 

działań w zakresie pomocy ludności ukraińskiej – o tym, o czym mówiliśmy na 

ostatniej sesji z Prezydentem Miasta Zielonej Góry. Powiem Państwu w ten sposób: 

wszyscy przyklasnęliśmy na pewno na początku na to, że aula naszego urzędu jest 

do dyspozycji tych Państwa, uchodźcom, ale wydaje mi się, że jest już teraz moment 

taki, żeby stworzyć w Zielonej Górze jeden punkt pomocy i nie dzielić tych Ukraińców 

na „naszych”, „waszych”. Teraz zaczął się spór o organizacje wolontariackie – te są 
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„nasze”, te są „wasze”, itd. Więc prośba jest taka żeby Pani Marszałek rozważyła 

jednak mimo wszystko dogadanie się z Prezydentem i spowodowała, że aula wróci 

do Urzędu Marszałkowskiego, my wtedy nie musielibyśmy w takim partyzanckich po 

prostu warunkach też obradować. I druga kwestia: tak, jak mówię, jestem 

zwolennikiem uchwały, ale wydaje mi się Pani Marszałek, że też zaczynamy powoli 

ideologizować tę kwestię pomocy dla ludności ukraińskiej, dla uchodźców. To są 

przede wszystkim kobiety z dziećmi i potrzebują ryżu, ziemniaków, środków 

higienicznych, kosmetyków, itd., a tymczasem jeden z liderów organizacji 

wolontariackich chwali się, że w Urzędzie Marszałkowskim dla uchodźców 

rozdawane są prezerwatywy. Jeżeli, Moi Państwo, to są dziewczyny, kobiety z 

dziećmi – czy Zarząd taką akcją, nie wiem, nie popiera jakichś zdrad małżeńskich 

czy partnerskich? No zupełnie bez sensu. To mówię jest ideologizowanie pomocy i 

myślę, że nam nie bardzo przystoi. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. I jeszcze Pan Radny Mirosław Marcinkiewicz, zanim 

poproszę Panią Marszałek o odpowiedź. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Ja chciałbym tylko powiedzieć jedną rzecz: w trakcie Sejmiku 

wychodziłem do toalety i zajrzałem na Salę Kolumnową – bo tutaj słyszałem przed 

chwilą od Kolegi Kościka, że niedogodności są dla nas – ale widziałem tam po prostu 

tłumy uchodźców, którzy korzystają z tej pomocy, naprawdę tłumy. Część tutaj z 

Koleżanek i Kolegów, nie możecie tego zobaczyć w tej chwili na Sali Kolumnowej, to 

pokazuje jak bardzo ta pomoc jest potrzebna. Ja osobiście bardzo cieszę się, że jako 

samorząd województwa przeznaczamy określone środki po to żeby tym ludziom 

pomóc. Nie będę dodawał, jako, że przyjechałem tutaj samochodem pustym prawie, 

więc on już jest wypełniony produktami, które pojadą do Gorzowa, gdzie w drugim 

punkcie prowadzonym przez samorząd województwa takie dary są wydawane. 

Również wypakowany tak został samochód Pani Radnej Anny Synowiec. Więc 

robimy po prostu dobrą robotę. Ja myślę, że nie mówmy tutaj o jakichś dziwnych 

historiach, o których przed chwilą Pan Kościk mówił. Oczywiście, że warto się 

dogadać, ale pytanie jak duże to może być pomieszczenie żeby ten tłum uchodźców 

z Ukrainy naprawdę mógł przyjść i korzystać? Tak, wynosić pełne siatki żywności, 

środków czystości, tych rzeczy, które są potrzebne do normalnego życia. I przy tej 
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okazji to tylko moje wielkie podziękowanie dla tych wszystkich ludzi, którzy tam 

pracują i faktycznie potrafią radzić sobie z wydawaniem tego i obsługiwaniem 

uchodźców. Wielkie, wielkie podziękowanie. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. I – co prawda trzeci raz, ale proszę – Pan Zbigniew Kościk. 

Pan Radny Zbigniew Kościk. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Drugi, Panie 

Przewodniczący. Ale mniejsza o to. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Wyświetla mi się trzeci, dlatego… 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja myślę, że Kolega 

Wiceprzewodniczący nie słucha ze zrozumieniem. W swojej wypowiedzi… 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Słucha. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: …absolutnie nie negowałem 

kwestii pomocy dla ludności z Ukrainy. A to, o co Państwo apelowaliście na ostatniej 

sesji – o koordynację i współpracę. I tylko i wyłącznie. Zresztą młodzież z III Liceum 

pomagała w auli Urzędu Marszałkowskiego i też wyraziłem taką opinię, że dobrze się 

stało, iż w pierwszym okresie, spontanicznym, po prostu udzieliliśmy tego 

schronienia i tej pomocy. Proszę mi nie przypisywać intencji, których absolutnie nie 

miałem. ...(zakłócenia)... dotyczy analizy czy nie powinniśmy koordynować tego z 

Prezydentem Miasta i stworzyć jeden punkt, w którym te różnego rodzaju dobra 

byłyby ludności ukraińskiej rozdawane. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. I Pani jeszcze Radna chyba? Tak, Pani Radna Aleksandra Mrozek i później 

Pani Marszałek Polak. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Tak, ja do Pani Marszałek 

pytanie: Pani Marszałek, kiedy konkretnie jest szansa na powstanie takiego Centrum 

Pomocowego? I tak, jak pytałam wcześniej, prośba o określenie kosztów 

uruchomienia tego centrum. No i teraz jestem bardzo mocno zaskoczona, że 
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Centrum Pomocowe, które jest stworzone w Urzędzie Marszałkowskim tutaj, służy 

Zielonej Górze, południowej części naszego regionu, okazuje się, że brak koordynacji 

polega na tym, że Radni z Gorzowa zabierają produkty, które są tutaj przenoszone i 

przewożą do Centrum Pomocowego w Gorzowie. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: A dlaczego by nie? 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: No to my rzeczywiście 

pływamy z tą pomocą. Pan Marcinkiewicz stwierdził, że z tego centrum załadowali 

Państwo te samochody i wieziecie do Gorzowa. To w Gorzowie nie ma już akcji? 

Gorzowianie tam się nie składają, nie przynoszą? No mi się wydaje, że działamy 

rzeczywiście w wielkim chaosie. 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Jest wstrętne to, co Pani mówi. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: To nie wstrętne, tylko 

prawdziwe. To Pan tutaj powiedział, że Pan taką akcję podjął razem z Panią Radną i 

że nie jedziecie „na pusto”. No fajnie, tylko pytanie: czy to o to chodzi żeby z jednego 

centrum przewozić do drugiego, czy chodzi o to żeby w tych centrach – 

prowizorycznych na dzień dzisiejszy – była jak największa ilość tych towarów, o które 

proszą nasi tutaj goście? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. I proszę, Pani Marszałek Elżbieta Polak. 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Odpowiadając dla 

Pana Radnego Kościka, w sprawie niedogodności związanych z zajęciem Sali 

Kolumnowej, chciałam zadeklarować, że jestem gotowa obradować podczas sesji 

Sejmiku nawet w schronie. Patrząc na tragedię narodu ukraińskiego myślę, że nie 

możemy narzekać na jakiekolwiek niedogodności, a wręcz przeciwnie powinniśmy 

maksymalnie zmobilizować się i być solidarni z cierpiącym okrutną wojnę narodem 

ukraińskim. Do tej pory zaangażowaliśmy z budżetu samorządu województwa 

7 312 028 zł. Są to środki przeznaczone dla powiatów – po pół miliona, 6 mln łącznie 

– na organizację pomocy uchodźcom, również środki na zakup artykułów 

medycznych, których tu nikt nie przyniesie przecież, według listy zapotrzebowania 
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szpitala w Iwano-Frankowsku i w Sumach oraz zakupu środków higienicznych, które 

to transporty dotarły – mamy już potwierdzenie – do Iwano-Frankowska dwukrotnie. 

Pierwszy transport to był Gorzowa, drugi wspólny samorządu województwa i 

przedsiębiorców. Część transportu została też przekazana na front, na teren, gdzie 

trwa wojna – do Sum, również dwie karetki pogotowia do Lwowa. Natomiast z 

własnych środków, z rezerwy, zakupujemy już w kolejnej transzy, ta druga transza to 

jest 170 tysięcy, pierwsza to 100 tys., środki żywności i środki higieniczne, bo brakuje 

wciąż żywności i naprawdę uchodźcy przychodzą głodni, przychodzą prosząc o tę 

żywność. Doceniamy pomoc państwa, ale przyznanie PESEL-a nikogo nie nakarmi. 

Również te środki, które są przyznane na osobodzień 40 zł na dobę to też nie są 

wystarczające, dlatego Zarząd Województwa podjął decyzję o przygotowaniu 

długofalowego programu, w którym przekierowujemy 4 mln z Europejskiego 

Funduszu Społecznego na naukę języka polskiego i na wsparcie psychologiczne dla 

uchodźców wojennych. Przeznaczyliśmy również w ramach promocji gospodarczej – 

zrezygnowaliśmy z działań zaplanowanych – środki na wsparcie przedsiębiorców, 

którzy zdecydowali się zatrudnić uchodźców. Również z zaoszczędzonych środków z 

Europejskiego Funduszu Społecznego planowaliśmy w ramach projektów zakupić 

testy. Nie można teraz bezpłatnie testować, więc w zamian za to udzielimy wsparcia 

dla szpitali, które wskazały na możliwości zatrudnienia 400 osób. W tej chwili już trwa 

rekrutacja 120 osób w szpitalu w Gorzowie i taka podobna też – ponad 100 osób – w 

Zielonej Górze. Wiem, że już kilkanaście osób jest zatrudnionych. Wciąż barierą taką 

największą… 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Marszałek, może coś o tej koordynacji?  

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: …to jest nauka języka 

polskiego. Myślę, że też Radni powinni wiedzieć jaki jest zakres udzielanej pomocy. 

Również wyodrębniliśmy ponad 600 tys. dla organizacji pozarządowych na małe 

granty, dla wolontariuszy, którzy niosą tę pomoc codziennie od rana do nocy. To 

Lubuskie Centrum, które tutaj działa, obsługuje całe województwo, również 

delegatura w Gorzowie. Na ostatniej sesji Sejmiku były interpelacje i wnioski 

dotyczące skoordynowania pomocy z miastem Zielona Góra i z miastem w Gorzowie. 

W Gorzowie Pan Prezydent porozumiał się z organizacjami pozarządowymi i z 

delegaturą i wiem, że już takie wspólne centrum jest prowadzone. W Zielonej Górze 
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ja wystąpiłam do Prezydenta Kubickiego. Mirek, słychać Ciebie. Mirek Marcinkiewicz,  

słychać Ciebie, jak rozmawiasz. Wystąpiłam również do Wojewody. I wspólnie z 

organizacjami pozarządowymi wielokrotnie się już spotykaliśmy, omówiliśmy zakres 

pomocy jaka może być udzielona przez samorząd województwa, zgodnie z naszymi 

zadaniami. Wolontariusze i organizacje pozarządowe też przygotowały, jakie oni 

mogą udzielać świadczenia, a mianowicie dotyczące tłumaczeń, wsparcia 

psychologicznego, poszukiwania miejsc pracy, poszukiwania zakwaterowania i 

wydawania żywności i wydawania tych środków, które udaje nam się zgromadzić. 

Natomiast niestety do dzisiaj nie otrzymaliśmy odpowiedzi ani od Wojewody, ani od 

Prezydenta Zielonej Góry. My jesteśmy gotowi, ponad podziałami politycznymi, 

przystąpić do wspólnego centrum, ale musi być wola wszystkich stron. Wiem od 

wolontariuszy, że firma, która jest właścicielem budynku po LUMEL-u w Zielonej 

Górze na pół roku może nieodpłatnie to miejsce przeznaczyć. My wyznaczyliśmy dla 

siebie zadania pomocy przy organizacji centrum, zaopatrzenia w komputery, meble, 

które możemy pozyskać z urzędu i z naszych jednostek. Chcemy też tam urządzić 

dla dzieci takie mini przedszkole, bo tak jak słusznie zauważono, przychodzą głównie 

mamy z dziećmi. Niestety zarówno Pan Wojewoda, jak i Pan Prezydent wciąż nie 

odpisują na naszą prośbę. Porozumienie jest praktycznie gotowe. Mam jednak 

nadzieję, że powstanie taki program, również rządowy, długofalowy, w którym cały 

zakres niezbędnej pomocy będzie ujęty. O to apelują też samorządy z całej Polski, 

bo takie same problemy występują wszędzie i to z inicjatywy samorządów jest 

zaplanowana konferencja, taki „okrągły stół”, na 9 maja i mam nadzieję, że tam 

dojdziemy do porozumienia i wszystko wybrzmi zwłaszcza, że wiem, że jest fundusz 

pomocowy, którym zarządza rząd. Oczekujemy też oczywiście na środki europejskie 

i w ramach REACT-EU też linia pomocowa będzie wkrótce uruchomiona. Co do 

zasad też jeszcze nie mamy pełnej informacji. 10 maja wspólnie z Marcinem 

Jabłońskim spotkamy się z Ministrem Pudą. Dziękuję.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Marszałek. Jeszcze Pani Radna Anna Synowiec, bardzo proszę.  

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Dobrze. Jeżeli, Panie 

Przewodniczący, skończy mi się czas 1 minuty, proszę żeby od razu Pan 

Przewodniczący przedłużył mi moją wypowiedź. Chciałam powiedzieć, że ta uchwała 

jest niezbędna i potrzebna, bo ona tak naprawdę daje Sejmikowi jako organowi 
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uchwałodawczemu w zasadzie zakres i wskazanie pomocy, zadania, jakie mamy 

realizować w ramach pomocy dla Ukrainy, dla osób, które przebywają w 

Województwie Lubuskim. W związku z tym jestem trochę zdruzgotana wypowiedzią 

Pani Aleksandry Mrozek, której dzisiaj ewidentnie chyba żaden punkt sesji nie 

odpowiada i czuję się osobiście dotknięta, że Pani Radna dzieli Urząd 

Marszałkowski. Chciałam powiedzieć, że nie wieziemy i nie użyczamy swoich 

samochodów – oczywiście robimy to z uprzejmości i z woli dobrego serca, ale my nie 

użyczamy tych samochodów żeby przewieźć gdziekolwiek te dary, tylko do Wydziału 

Zamiejscowego Urzędu Marszałkowskiego w Gorzowie Wielkopolskim. I to jest nasza 

jednostka i naprawdę czuję się osobiście dotknięta, że w ogóle dzisiaj Pani sugeruje, 

że gorzowianie nie są w stanie zebrać potrzebnych artykułów. Ja dziękuję bardzo 

urzędnikom, którzy zapewne nas słuchają, że ta współpraca pomiędzy Urzędem 

Marszałkowskim, który znajduje się tutaj w Zielonej Górze i sali sesyjnej a delegaturą 

naszego Urzędu Marszałkowskiego w Gorzowie jest tak dobra, że jak brakuje jakichś 

produktów to niezwłocznie, korzystając nawet z naszej uprzejmości, przekazujemy te 

towary. I faktycznie są one potrzebne. Ja się przysłuchuję oczywiście jak to wygląda 

w Zielonej Górze, no w Gorzowie wygląda to dużo lepiej. Do współpracy potrzebne 

są wszystkie strony. Ja jednak uważam, że Urząd Marszałkowski w żaden sposób 

nie zawinił, że takiego centrum Państwo nie mają, jak u nas w Gorzowie. To 

pokazuje na to, że Gorzów sobie z tym problemem poradził i bardzo proszę nie 

imputować tutaj braku zaangażowania Gorzowian czy mieszkańców północnej części 

województwa, że jesteśmy w czymś nieudolni, bo tak jak Państwo tutaj wszyscy 

staramy się pomóc. I to jest na tyle, jeżeli chodzi o wątek pomocowy. I mam prośbę 

do Pana Przewodniczącego albo stosujemy miarę do wszystkich Radnych. Ja 

wypraszam sobie żeby było tak, że niektórzy Radni mają możliwość korzystania z 

głosu trzeci, czwarty raz. Mamy ograniczony czas, mamy wyznaczony limit, 

prosiłabym żeby formalnie stosować te zasady do wszystkich Radnych i ich nie 

wyróżniać.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Radna. Staram się być w miarę rozsądny w tym wszystkim, ale gdy 

tylko cokolwiek się pozwoli to zaraz odchodzimy od meritum sprawy i może 

rzeczywiście. Ale w takim wypadku jeszcze się zgłosili Pan Radny Ciemnoczołowski i 
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Pani Małgorzata Gośniowska-Kola i bardzo proszę o wypowiedzi zgodnie z tematem, 

który mamy w zakresie, uchwały, którą mamy podjąć. Bardzo proszę.  

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dzień 

dobry Państwu, witam serdecznie. Czy mnie słychać? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Tak, słychać. Proszę Panie Radny. 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: 

Dziękuję. Ja też proszę od razu o dwa głosy, jeżeli przedłużę swój pierwszy czas. 

Szanowni Państwo, serca Polaków zjednoczyła sytuacja na Ukrainie i sprawa dla 

mnie oczywista, taka jak ta uchwała, która nie powinna budzić żadnych kontrowersji, 

okazuje się, że jakby to zjednoczenie nie dotyczy naszych cudownych przedstawicieli 

opozycji, którzy widzą belkę w czyimś oku, czy źdźbło, a u siebie – nie. To jest 

oburzające, co mówi Pani Mrozek. Jako przedstawiciel miasta, który totalnie sobie 

nie radzi z obecną sytuacją, który nie potrafi współdziałać z Urzędem 

Marszałkowskim, który robi największą robotę w województwie, razem z innymi 

samorządami.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Proszę przejść do tematu uchwały. 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Do 

tematu. Inni Radni, Panie Przewodniczący, mówili swobodnie w tym temacie, ja też 

się wypowiem swobodnie. Natomiast Zbyszek, Panie Radny Kościk, jeżeli uważasz 

naszą pracę za partyzantkę to zobacz sobie, co jest za wschodnią granicą. Tam nie 

ma partyzantki, tam jest wojna, tam umierają ludzie. Ja chętnie się pomęczę w takich 

warunkach w jakich jesteśmy żeby nasi bracia zza wschodniej granicy mieli jakieś 

godne warunki życia. Te uwagi o prezerwatywach, to jest żenujące. Zbyszek 

rozumiem, że Ty nie używasz, więc nie miej pretensji może do innych, że po prostu 

są ludźmi tak jak my wszyscy i że jak wolontariusz chce komuś pomóc, to tak 

pomaga. To są żenujące w ogóle teksty, ja jestem oburzony tym poziomem dyskusji i 

będziemy to popierać jako klub, ja osobiście także, tę uchwałę. A Zieloną Górę 

bardziej proszę o zmobilizowanie się, bo zdaje się macie puste magazyny, nie wiecie 
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jak tę pomoc zorganizować, a wolontariusze nie mają co jeść. Więc Pani Mrozek, 

proszę o autorefleksję. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. Proszę, Pani Małgorzata Gośniowska-Kola drugi głos.  

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Szanowny Panie Przewodniczący, ja myślę, że już po tych wypowiedziach 

wolałabym chyba już zrezygnować z tego głosu, bo poziom, który został 

zaprezentowany przez mojego przedmówcę powoduje, że nie chcę zabierać głosu. 

Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Pan Kazimierz Łatwiński, bardzo proszę.  

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Chciałem się odnieść do 

wypowiedzi Pani Radnej Synowiec odnośnie tej ilości wypowiedzi. Ja bym poszedł 

dalej: może w ogóle, właściwie po co Radni tu zawracają głowę Prezydium Sejmiku? 

Czy nie dałoby się przyjmować uchwał bez Radnych? To by było chyba najprościej i 

wtedy nie byłoby problemu, że ktoś nie może uzyskać głosu. Tak mam wrażenie, że 

Radni tutaj w ogóle przeszkadzają na tym posiedzeniu. A jeżeli Pan Radny 

Ciemnoczołowski chodzi głodny po mieście, to zapraszam do magazynów Caritasu 

na ulicy Dworcowej i tam uzyska pomoc żywnościową. Ewentualnie w ilościach 

hurtowych do magazynu Caritasu przy ulicy Sienkiewicza, jeżeli Pan Radny 

Ciemnoczołowski głoduje. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. Przechodzimy… Ale to już ostatni głos, zamykam dyskusję. 

Bardzo proszę, Pan Radny Potęga. 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Michał Potęga: Ja tylko dwa zdania 

do Radnego Kazimierza Łatwińskiego, ponieważ Ania była pierwszą Radną, która 

powiedziała, że prosi od razu o włączenie dwóch głosów. Zachowała się niezwykle 

kulturalnie i zgodnie z regulaminem, który obowiązuje nas jako Radnych, którzy 

obradujemy na tej sesji. To nie jest nic niezwykłego, że wypowiada się kompetentnie 

i zgodnie z tym, co chce powiedzieć i wie, że jedna minuta to będzie za mało. To po 

pierwsze. Po drugie myślę, że ten punkt, który został tutaj ustalony na naszej sali, 
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spełnia bardzo dobrze swoją funkcję i rolę i spełnił na przestrzeni ponad 50 dni, kiedy 

na Ukrainie trwa wojna, kiedy ludzie mają straszne sytuacje życiowe i kiedy mogą 

tutaj właśnie znaleźć zarówno trochę schronienia, trochę opieki i różnych produktów, 

które są potrzebne im do codziennego życia, również takich, które wykorzystuje się 

nocami. Dziękuję.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. Przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie 

określenia zakresu pomocy, która może być zapewniona przez Województwo 

Lubuskie obywatelom Ukrainy – druk nr 635/22, poddaję pod głosowanie. Dziękuję.  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

Uchwała Nr XLII/620/22 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 kwietnia 2022 

r. w sprawie określenia zakresu pomocy, która może być zapewniona przez 

Województwo Lubuskie obywatelom Ukrainy stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

Punkt 12. 

Sprawy różne.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Szanowni Państwo Radni, 25 kwietnia 2022 roku o godz. 11:00 w Sali Prasowej 

Urzędu Marszałkowskiego w Zielonej Górze odbędzie się V sesja Lubuskiego 

Sejmiku Seniorów. Zaproszenie zostało wysłane do Państwa mailem. Przypominam 

o obowiązku złożenia, w nieprzekraczalnym terminie do 30 kwietnia br. 

Przewodniczącemu Sejmiku oświadczeń majątkowych w dwóch egzemplarzach wraz 

z kopią zeznania o wysokości osiągniętego dochodu w roku podatkowym (PIT) za rok 

poprzedni wraz z załącznikami do PIT, jeżeli takie są. Druk oświadczenia 

majątkowego został przesłany w wersji elektronicznej na Państwa adresy mailowe. 

Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos w sprawach różnych? Proszę o 

zgłoszenia. Pan Tadeusz Ardelli, bardzo proszę. Pan Radny Tadeusz Ardelli? Jest 

Pan Tadeusz, czy nie? Pan Radny Ardelli, bardzo proszę. Jeżeli nie ma Pana 

Tadeusza, to Radna Helena Hatka. Aha, przepraszam bardzo, Pani Małgorzata 

Gośniowska-Kola.  
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Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

Dziękuję bardzo. Szanowny Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, w sprawach 

różnych chcę się odnieść do głosownia sprzed chwil. Ono wskazuje, że jednogłośnie 

wszyscy Radni popierają uchwałę w zakresie pomocy Ukraińcom i to jest efekt tego 

nad czym pracujemy, a nie te wszystkie opinie i Państwa rozdzieranie szat, jacy 

jesteście Państwo wspaniali w zakresie chęci pomocy Ukraińcom. Proszę Panią 

Marszałek, aby nie różnicowała Polaków, Lubuszan w tym, że jedni chcą pomagać, a 

inni nie. Myślę, że wszyscy Państwo, a zwłaszcza Zarząd Województwa wie, w jakiej 

skali inne województwa, Marszałkowie Województw pomagają uchodźcom i to jest 

bardzo znacząca pomoc finansowa, która jest oparta często na oszczędnościach, 

które są zgromadzone w ramach niewykorzystanych środków za rok ubiegły z 

budżetu. Wobec tego żenujące są te kwoty, które Państwo podajecie w ramach 

finansowania pomocy dla uchodźców. I proszę zwrócić na to uwagę, że mamy 

świadomość tego, że pomoc państwa polskiego w zakresie pomocy Ukraińcom jest 

tak ogromna i tak znacząca, że myślę, że do tej pory żadne państwo w Europie nie 

może się z tym równać, więc proszę nie upolityczniać tej sprawy i nie spłycać jej do 

tego, że państwo polskie pomaga Ukraińcom w zakresie nadawania numerów 

PESEL, bo to jest nieprawda i nie będę się tutaj tłumaczyła, bo Państwo wszyscy 

macie tego świadomość. Bardzo źle, że Pani Marszałek stosuje tego rodzaju 

argumenty w ramach swojej polityki prowadzonej w Województwie Lubuskim i to 

różnicuje Lubuszan i Polaków, a tak być nie powinno. I podobnie jest w zakresie 

wskazania pewnego rodzaju ścieżki postępowania i koordynacji tych spraw z 

samorządami. Pani Marszałek, doskonale wszyscy wiedzą, że teksty porozumień, 

które Pani przygotowuje i oczekiwania na to, że wszyscy będą wokół Pani Marszałek 

zabiegać na odpisywanie na listy i Pani propozycje, to jest rodzaj pewnej bardzo złej 

uprawianej polityki od wielu lat. Proszę tego po prostu nie robić. Jeżeli chodzi o 

poziom dyskusji, kto i jak pomaga, wychowywano nas, w moim domu przynajmniej 

tak, żeby nie chwalić się tym, co człowiek robi w ramach pomocy innemu 

człowiekowi, a jeżeli już tego rodzaju skala Pani uważa płynie z Urzędu 

Marszałkowskiego, to proszę ją porównać z innymi województwami i z innymi 

Marszałkami, którzy taką pomoc kierują. Proszę także zwrócić uwagę na to, co 

zresztą jest już przedmiotem rozmów w publicznej debacie, jakiej wysokości dodatki 

specjalne Państwo w Zarządzie sobie przyznaliście, będziemy o to pytali, już pytamy, 

na jakie zadania. I po raz kolejny zwracam się o to, żeby te dodatki niezasadne i 
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nieuprawnione skierować dla osób potrzebujących, właśnie Ukraińców w 

Województwie Lubuskim. Bardzo dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek:  

Dziękuję Pani Radna. Pani Radna Helena Hatka. 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Czy mnie słychać? 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek:  

Słychać Pani Radna, bardzo proszę. 

Radna Województwa Lubuskiego Helena Hatka: Ja mam do Pana 

Przewodniczącego pytanie, dlatego że w ubiegłym roku, czy też na początku 

bieżącego roku ustaliliśmy harmonogram, konkretne daty, kiedy będą się odbywały 

sesje Sejmiku. To była uchwała Radnych. I mam pytanie, czy to nadal obowiązuje, 

czy też sesje Sejmiku będą zwoływane w innych terminach? Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Odpowiem od razu Pani Radna, będą – właśnie za chwilę mam ogłosić termin 

następnej sesji – będą zwoływane w tych terminach, które są uchwalone chyba, że 

życie pokaże inaczej i będzie potrzeba jakąś sesję zwołać dodatkowo, czy życie 

pokaże inaczej. Będę starał się trzymać tego tak, jak zostało uchwalone, choć nie 

traktuję tego jako rzecz świętą. Proszę, następna Pani Radna Aleksandra Mrozek. 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Przewodniczący, 

kontynuując temat sesji i chciałabym się odnieść do organizacji sesji. Ta sesja, którą 

mamy dzisiaj już praktycznie za sobą, była przykładem tego, jak ona nie powinna 

wyglądać. Materiały, które Państwo tutaj Radnym do opiniowania na sesji, czy 

przyjmowania informacji włożyliście, w większości nie były procedowane na 

właściwych komisjach. Komisja Budżetu najbardziej odpowiedzialna za środki w 

przerwie, w międzyczasie też spotyka się tylko po to żeby podnieść rękę. Do Pani 

Radnej Synowiec chcę powiedzieć, że to nie jest czepianie się czegokolwiek, to jest 

po prostu troska o odbiór prac Sejmiku, który Pani reprezentuje i ja reprezentuję ten 

Sejmik. Jest mi wstyd za taki sposób procedowania, taką partyzantkę, dlatego że 

robimy coś ad hoc, nieprzygotowani, tylko dlatego, że taka jest wizja, czy jak to mówi 

Pan Przewodniczący, bo tak to sobie uznał. Ograniczanie czasu wypowiedzi jest 

rzeczą skandaliczną. Przerywanie tych wypowiedzi jest rzeczą niemożliwą, bo w 
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ciągu minuty nie można sprecyzować tematu, wyjaśnić i zadać pytania. Odpowiedzi 

bieżące są odpowiedziami też nie na temat. Ci, co oglądają to mają doskonałą 

wiedzę. Panie Przewodniczący, Wiceprzewodniczący Sejmiku Panie Marcinkiewicz, 

chcę powiedzieć, że jeżeli coś mówimy to powinniśmy doprecyzować. Mówi Pan, że 

przyszedł Pan, zapakował towar i wiezie Pan do Gorzowa. Trzeba było powiedzieć, 

że przewozi Pan do zamiejscowego punktu, ale nie widzę potrzeby przewożenia, bo 

skoro środki na pomoc przeznaczamy z Urzędu Marszałkowskiego – Zarząd 

Województwa – to równie dobrze tam zatrudnieni ludzie mogą dokonać tego zakupu 

żeby nie marnować energii i siły. A na koniec do Pana Ciemnoczołowskiego: Panie 

Radny, ma Pan tyle w sobie złości. Ja może i rozumiem z czego ona wynika, bo to 

zawsze fiasko niepowodzeń przekłada się na to, co sobą emanujemy. Ale myślę, że 

Pan nie ma zielonego pojęcia jak wygląda pomoc organizowana przez miasto 

Zielona Góra. Warto oprócz polityki po prostu się zorientować, zobaczyć, pójść i 

wtedy dopiero wyciągać informacje, bo to co Pan robi jako Radny, to poza polityką 

Panie Radny – tej aktywności to ja nie oceniam – ale też na terenie Zielonej Góry to 

Pan tylko teoretycznie opowiada swoje odczucia. Ma Pan jakieś problemy z oceną tej 

sytuacji. Dziękuję bardzo.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję, Pan Radny Zbigniew Kościk. 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jeszcze raz dzień dobry. Moi 

Państwo, przede wszystkim podzielę się z Państwem tym radosnym humorem, który 

mam od kilku minut, śmieję się sam do siebie po wiekopomnym i takim płomiennym 

wystąpieniu naszego Kolegi Sebastiana zakończone zdaniem, stwierdzeniem: „Ty 

zapewne nie używasz prezerwatyw”. Po prostu to zdanie przejdzie do historii 

Sejmiku. Nie wiedziałem, że to jest jeszcze jedno kryterium, które dzieli koalicję od 

opozycji: Wy używacie, my nie używamy. To tak na marginesie. Sebastian, po prostu 

spowodowałeś na cały dzień świetny humor chyba wszystkich. Ale teraz do rzeczy. 

Panie Przewodniczący, Ludwik XVIII powiedział, że: „punktualność jest grzecznością 

królów”. Nie wiem, czy był Pan koronowany czy nie, coraz bardziej Pan się tak 

zachowuje jakby był już Pan koronowany. Od czasu, kiedy jest Pan 

Przewodniczącym ani jedna sesja nie rozpoczęła się punktualnie, więc ja apeluję o 

to, żeby szanować. Jest Pan przedsiębiorcą, wie Pan doskonale, że czas to pieniądz. 

Trzymajmy się tego zegarka. Nie działamy w ramach uczelni wyższej, że obowiązują 
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nas jakieś kwadranse studenckie, itd. My się logujemy pół godziny wcześniej i 

czekamy później przed tym telewizorem aż łaskawie Państwo rozpoczniecie sesję. 

To taki apel i prośba. A druga sprawa to te nieszczęsne czasy na wypowiedź. To jest 

kuriozalna sytuacja żeby Radny wypowiadał się patrząc na sekundnik i, zamiast 

rzetelnie do pewnych kwestii podchodzić, stresował się tym czy Przewodniczący 

przerwie mu, czy nie przerwie. Ja jednak, mimo wszystko – bo Państwo konstytucja, 

konstytucja, demokracja – może jestem w tym względzie naiwny, ale wychodzę z 

założenia, że opozycja jest przede wszystkim potrzebna Zarządowi. Pani Marszałek, 

my zgłaszamy różnego rodzaju propozycje nie na zasadzie żeby komuś dorzucać do 

pieca, tylko żeby też pokazać pewne inne spojrzenie niż te osoby, które są w koalicji i 

które być może są mniej krytyczne, więc naprawdę to jest rzecz korzystna dla 

interesu Województwa Lubuskiego. I Panie Przewodniczący, jak to tak pójdzie, że 

najpierw były cztery minuty, później dwie, teraz jedna minuta to może ograniczmy 

się, tak jak Kaziu Łatwiński powiedział, do samych głosowań. Wyniki tych głosowań i 

tak Państwo znacie, to co my sobie będziemy głowę zawracać procedowaniem nad 

różnymi sprawami. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny. Pani Marszałek Elżbieta Polak.  

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. 

Naprawdę nie rozumiem, co tak Radnego, nauczyciela Zbigniewa Kościka śmieszy, 

chyba w „trójce” nie ma wychowania seksualnego. To tak na marginesie. Ale 

odpowiadając… 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nigdzie w Polsce nie ma 

wychowania seksualnego, Pani Marszałek.  

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Odpowiadając Pani 

Radnej Gośniowskiej-Koli: zarówno Wojewoda jak i prezydent każdego miasta ma 

obowiązek udzielać odpowiedzi na pisma w trybie Kodeksu postępowania 

administracyjnego. To nie dlatego, że Marszałek Polak sobie życzy, po prostu mamy 

taki stan prawny i z tego, co wiem Prawo i Sprawiedliwość jeszcze nie zlikwidowała 

Kodeksu postępowania administracyjnego. Były pytania dotyczące konkretnej kwoty 

udzielenia pomocy i wsparcia i zakresu tej pomocy, więc udzieliłam takiej 

odpowiedzi. Więc ja już nie rozumiem, Państwo domagacie się udzielenia 
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odpowiedzi, macie pretensje, że nie odpowiadamy, a jak odpowiadam to macie 

pretensje, że odpowiadam. Dokładnie takie było pytanie: ile do tej pory Państwo 

przeznaczyliście na pomoc, jaka to była pomoc, więc odpowiedziałam na to pytanie. 

Do Wojewody zwróciliśmy się z konkretnym pytaniem, może Pani ma taki wpływ na 

Wojewodę żeby jednak udzielił tej odpowiedzi. Prosimy o żywność, prosimy o środki 

medyczne, o środki higieniczne nie dla Elżbiety Polak, ale dla uchodźców wojennych. 

Chcemy wspólnie wypracować długofalowy program organizacji pomocy. Tylko tyle. 

Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Pani Marszałek. Pan Radny Kazimierz Łatwiński. 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Zaniepokoiła mnie tutaj 

taka wypowiedź Pani Marszałek odnośnie „Medyka”. Mianowicie ja za dobrą monetę 

przyjąłem taką informację, że została przyjęta, być może coś źle zrozumiałem, ale że 

została przyjęta uchwała Zarządu Regionalnego Platformy Obywatelskiej o 

odstąpieniu od likwidacji tej jednej z najlepszych szkół w województwie, najlepiej 

wyposażonych i również decyzja od nieodwoływaniu się od negatywnej opinii 

Wojewódzkiego Kuratora Oświata, który wyraził negatywną opinię o likwidacji tej 

szkoły i tę uważam dobrą decyzję – tak to rozumiałem – Zarządu Województwa, 

niezwłocznie przekazałem też do przedstawicieli społeczności szkolnej uważając, że 

to jest dobra decyzja Zarządu. Tymczasem słucham dzisiaj, że Zarząd chce chodzić 

po sądach – tak zrozumiałem – że to jakaś zmyłka taktyczna była, bo Zarząd chce 

kierować sprawę do sądu, bo uważa, że ma większe szanse na zniszczenie tej 

szkoły. To jeszcze raz chciałem powiedzieć, że nie ma gorszego przykładu 

szkodnictwa gospodarczego i ekonomicznego niż wyrywanie z murów tej szkoły, z 

podłóg tej szkoły wartej setki tysięcy, a może miliony złotych aparatury wszelakiej. 

Dobrze by było, gdyby Pan Przewodniczący Sejmiku zorganizował dla wszystkich 

Radnych wycieczkę po tej szkole, bo wtedy dopiero widać jak wielki zakres szkód 

byłby wyrządzony w majątku tej szkoły, czyli w naszym majątku. Więc ja mam 

nadzieję, że ja tu coś źle zrozumiałem i że Zarząd Województwa za chwilę jednak 

podtrzyma to stanowisko, że wreszcie pozwoli tej szkole normalnie pracować i tej 

społeczności normalnie, dla dobra regionu, współpracować. Dziękuję. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Kazimierzu, choć wydaje mi się, że to z Waszej strony były takie 

prośby żeby tematu „Medyka” nie podgrzewać. Taką wypowiedź, którą Pan teraz 

zaprezentował, traktuję żeby dalej ten temat trzymać, albo Pan rzeczywiście czegoś 

nie zrozumiał. Proszę, Pan Radny Marek Cieślak. 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Cieślak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, ja jestem tutaj raczej słuchaczem, odzywam się tylko wtedy, kiedy 

właściwie trzeba wyrazić opinię. I oto komisja, jak słusznie zauważyła Pani 

przedmówczyni, jedna z przedmówczyń, ważna komisja o dużej odpowiedzialności, 

została w tej samej wypowiedzi określona, że podnosi się ręce i nic się nie dzieje. 

Dzieje się. Po prostu każda decyzja komisji jest podjęta na postawie analizy, na 

podstawie dyskusji i właściwie nie ma przypadku takiego żebyśmy się z czegoś nie 

wywiązali. Chciałbym powiedzieć, że zależałoby mi na tym żebyście Państwo w jakiś 

sposób z pewnym szacunkiem do wydatków wszelkiego rodzaju podchodzili, do 

finansów województwa, bo sytuacja nie jest zła, ale w porównaniu z poprzednią jest 

gorsza, bo wydatki rosną, a dochody mniej. Nam się, że tak powiem, nie zwraca 

inflacja w żadnym z dochodów, wręcz odwrotnie, przez społeczną politykę rządu te 

dochody nam stale się zmniejszają i stąd po prostu ja patrzę np. na sprawę „Medyka” 

przez pryzmat wydatków, czy też spraw finansowych. To była sprawa podjęta, w 

dobrym tego słowa znaczeniu, w interesie finansów publicznych. Oto po prostu 

trzeba rozbudować teraz szpital i słyszę głosy bardzo krytyczne, że tam się jakieś 

rzeczy złe dzieją, a będą się działy jeszcze gorsze, bo tam po prostu trzeba 

zbudować to, co mogłoby się mieścić w „Medyku”, natomiast obiekty w Sulechowie 

jak stały puste, tak stoją i ktoś za nie płaci całkiem niemałe pieniądze, a tego wcale 

nie bierzemy pod uwagę w dyskusji o „Medyku”. Uważam, że jest to sprawa ważna. 

Natomiast zakończenie z naszej strony sprawy „Medyka” było oczywiste i nie 

podlegało, że tak powiem, żadnej dyskusji, natomiast decyzja Wojewody ten stan 

zburzyła istotnie, o czym Pan Przewodniczący mówił. Dziękuję bardzo. I jedna uwaga 

taka: jeśli chodzi o czas, to ci przedmówcy moi, i pewnie następni, którzy podkreślają 

to, że czasu jest mało, najwięcej go wykorzystują. Czasami mam wrażenie, że na 

sesji mamy teatr jednego aktora, czy też raczej aktorki. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję Panie Radny i proszę Pan Radny Mirosław Marcinkiewicz. 



67 
 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Ja chciałbym tylko wyrazić pewnego rodzaju moje osobiste 

oburzenie właśnie do myślę aktorki, o której przed chwilą powiedział Pan 

Przewodniczący Marek Cieślak. Warto czasem też słuchać, a nie tylko mówić, tym 

bardziej, że mówienie dużo i nie na temat to nie jest koniecznie takie fajne, bo słabo 

się tego słucha, ale oburzenie dlatego, że przed chwilą słyszeliśmy pouczanie 

wszystkich i Przewodniczącego Sejmiku, Wiceprzewodniczącego, szefa komisji, jak 

to wszystko jest źle, jak to wszystko jest kompletnie źle. Słyszymy to co chwilę, 

właściwie na każdej sesji z Pani strony. Ja prosiłbym tylko o taką wstrzemięźliwość 

pewną tym bardziej, że chyba jedyna Pani jest takiego zdania, nieprawdziwego 

zresztą, bo komisja nie musi dużo gadać, tak jak Pani lubi, tylko może pracować też 

merytorycznie, podobnie jak Sejmik. I druga tylko rzecz, że nie było tu moją intencją 

mówienie, krótko mówiąc to, co się dzieje na Sali Kolumnowej. Państwo może nie 

widzicie wszyscy, a warto, tym bardziej, gdy Sejmik obraduje, serdecznie dziękować 

wszystkim, którzy tam pracują. Zaczynając od Pani Marszałek i całego Zarządu, 

pracowników urzędu i wolontariuszy, którzy obsługują bardzo potrzebujących 

uchodźców z Ukrainy. A, że jest ich wielu, no tak, bo tam trwa po prostu wojna. I 

jeżeli można się do tego przyczynić przewożąc uprzejmościowo jakieś dary, to nie 

ma co z tego kpić i warto żeby Pani, Pani Radna, po pięćdziesięciu paru dniach 

wojny wiedziała, że poza Salą Kolumnową również w Urzędzie Zamiejscowym w 

Gorzowie taka pomoc jest udzielana. Tak, tam też w kolejce ustawiają się uchodźcy, 

którzy potrzebują tak bardzo pomocy. I wielkie dzięki dla wszystkich, którzy to na co 

dzień tak ciężko obsługują. A na koniec tylko warto, nie wiem czy to jest 

przewidziane w scenariuszu, ale jeżeli słyszą nas ktokolwiek z uchodźców – 

wszystkiego najlepszego, przyszedł czas Świąt Wielkanocnych właśnie dla nich. 

Trudno mówić o świętowaniu, ale nadchodzi taki moment, niech to będzie czas 

wyciszenia i niech to będzie czas nadziei na to, że ta wojna skończy się jak 

najszybciej. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Dziękuję. Pani Radna Aleksandra Mrozek. Trzeci raz? Nie.  

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Dziękuję bardzo. Panie 

Przewodniczący, Wiceprzewodniczący Sejmiku, w tonie pouczającym Pan zawsze 

występuje, a ja pozostanę w tej roli aktorki do końca w związku z tym. A 
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sprowokowała mnie do zabrania głosu Pani Marszałek, która mówi o tym, że 

rzeczywiście obligatoryjne są odpowiedzi na pisma, które kierujemy do siebie jako 

instytucje. To jest święte i uważam, że to jest wielkie naruszenie przepisów jeżeli 

takich odpowiedzi nie ma. Ale nie ma też dzisiaj przedstawiciela Wojewody, do 

którego też chciałam skierować pytanie i korzystając z obecności tutaj pracownika – 

pełnomocnika Pana Wojewody Pana Radnego Łatwińskiego – chcę zadać pytanie 

odnośnie tej całej procedury związanej z przestrzeganiem administracyjnego 

postępowania. Otóż od czasu do czasu, my jako Radni, jesteśmy wciągnięci w taki 

spór, teraz pomiędzy Wojewodą a Przewodniczącym Sejmiku. Te informacje, które 

dostajemy, nie bardzo wiadomo co z nimi zrobić, bo one wskazują na pewną 

bezradność. Otóż poirytowana jestem tym, że wczoraj wrzucono nam pismo Pana 

Wojewody do wszystkich Radnych, w którym Pan Wojewoda mówi, nie wiem, w 

jakim trybie oczekuje, bo pismo jest takie bliżej niedookreślające zobowiązanie do 

udzielenia odpowiedzi, że Pan Przewodniczący nie udzielił odpowiedzi dotyczącej 

sprawy ciągnącej się, Radnego Wierchowicza, od 21 grudnia. I mam pytanie do 

Wojewody właśnie: po co nas Państwo wpychacie w te swoje jakieś spory, kiedy nie 

umiecie wyegzekwować Kodeksu postępowania administracyjnego? Po co do 

wiadomości Radnych jest to, że przez 4 miesiące Przewodniczący nie odpowiada? 

Tak naprawdę to od roku się sprawa ciągnie. My sobie wyraziliśmy swoją wolę, czy 

opinię głosując w kwestii tutaj mandatu Pana Radnego i na tym nasza rola się 

zakończyła, a widzimy pewną taką bezradność administracyjną – jeden pisze, drugi 

nie odpowiada – najważniejsze osoby w regionie. Po co Wy nas w to wtrącacie, 

Radnych? Trzeba ten temat rozwiązać. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Ja nie udzielam głosu Panu Kazimierzowi. Proszę, Pani Małgorzata Gośniowska-

Kola. 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

...(zakłócenia)...  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Coś z mikrofonem Pani Radna.  

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

...(zakłócenia)...  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, nic nie słychać.  

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

...(zakłócenia)...  

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław 

Marcinkiewicz: Niezrozumiałe to jest. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Pani Radna, musimy coś tam poprawić, bo nie słychać. Proszę jeszcze raz 

spróbować, jak nie to będziemy musieli… 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: 

...(zakłócenia)... 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Nic nie słychać. Pani Radna, jeśli coś ważnego to ja proszę, czekam na telefon. 

Szanowni Radni, ponieważ były jakieś tam pytania do mnie, ja powiem w ten sposób: 

jeżeli Pani Radna Mrozek siedzi obok Pana Łatwińskiego i nie potrafią się 

porozumieć między sobą i musi Przewodniczący w to ingerować, to coś jest nie tak. 

O wiele rzeczy możemy pytać. Po prostu tak się zachowujemy, jakbyśmy pierwszy 

raz byli w urzędzie. Niekoniecznie trzeba pisać pisma, tylko rozmawiać. Pani Radna, 

nawet jak się Pani pomyli o jaką uchwałę chodzi, to zawsze chce Pani zabierać głos. 

Tak nie można po prostu, bo ocena Sejmiku będzie taka, jakie nasze postępowanie i 

jeżeli chcą się niektórzy wygłupiać to tak jest. I czy byśmy wyznaczyli pół minuty na 

głos, a w Sejmie nieraz widzę, że w poważnych sprawach Posłowie mają pół minuty, 

no to do niczego nie dojdziemy. Staram się nie przerywać, staram się nie reagować 

nawet, kiedy ten czas się wydłuża, dopuszczam i trzeci i czwarty raz do głosu, tylko 

to wszystko musi mieć jakiś rozsądek, bo jeżeli ja dopuszczam trzeci raz, pozwalam, 

to ktoś znowu ma pretensje, bo zmieniam reguły. Jakie by nie były reguły, tylko 

kwestia żebyśmy się kierowali jakąś logiką, bo na każdy temat można gadać, a 

jeszcze jakby każdy chciał z Radnych zabrać i wykorzystać pięć minut po dwa razy, 

to my żadnej sprawy nie załatwimy. Wracając do sprawy Radnego Wierchowicza, 

Pani Radna nikt Pani nie rzucił tych papierów. Prosił Wojewoda, przysłał pismo 

informacyjne do mnie i do wszystkich Radnych, to przesłałem do wszystkich 
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Radnych, tak jak prosił Wojewoda. Nie było to pismo tylko do mnie, tylko do Radnych 

Sejmiku to przesłałem, nikt Pani tego nie rzucił. Natomiast to nie jest tak, że nikt 

przez 3 miesiące nie załatwił sprawy. Ja nie posiadam żadnych faktów. Ja nie mam 

możliwości wyegzekwowania, nie jestem prokuratorem żeby żądać od szpitala. 

Poprosiłem, ale skoro nie otrzymałem odpowiedzi, to ja mogę tylko i wyłącznie 

prosić. Zresztą pół roku temu Pan Wojewoda instruował mnie, że ja jestem tylko i 

wyłącznie od technicznych spraw organizacji prac Sejmiku, a ja wychodzę, bo mam 

jakieś swoje zdanie. Także jak Sejmik będzie wyglądał? Zaproponowałem, jak tylko 

zostałem Przewodniczącym, chciałem zorganizować spotkanie wyjazdowe żebyśmy 

wszystkie tematy poustalali, żeby było to możliwe żeby ta praca Sejmiku była inna. 

Dzisiaj jedna sytuacja, na którą chciałbym zwrócić uwagę. Jeżeli będą takie głosy jak 

Pani Radnej Gośniowskiej-Koli odnośnie tych wysypisk – ja czekam na takie tematy, 

a nie na krytykę wszystkiego, co by nie było: jeżeli jest sesja zdalna to dlaczego 

zdalna, jeżeli jest stacjonarna to dlaczego stacjonarna, dlaczego hybrydowa mimo, 

że nie może być hybrydowa teraz. Jeżeli chcemy krytykować, to zawsze się temat 

znajdzie. Możemy to robić, mówić i stwarzać problemy, zamiast te problemy 

rozwiązywać. My jesteśmy od rozwiązywania problemów. Jestem Radnym drugą, czy 

trzecią kadencję, bo jedną tylko zacząłem i było to normalną sprawą, że jeżeli jest 

pilna rzecz to żeby robić posiedzenia komisji, a szczególnie budżetu, nawet w trakcie 

przerwy, bo jeżeli są to sprawy istotne to nie znaczy, że to jest tak tylko i wyłącznie, 

że to jest pro forma. To nie jest pro forma. Ale jeżeli wychodzą tematy, że trzeba coś 

uruchomić, trzeba z pewnych środków skorzystać, to trzeba to zrobić możliwie jak 

najszybciej. Jeżeli trzeba zmienić budżet, jeżeli trzeba podjąć uchwałę budżetową, 

jeżeli trzeba w związku z tym zmienić WPF to trzeba to zrobić, nie czekać, bo pewne 

sprawy nie mogą czekać kolejny miesiąc do następnej sesji. I zakończę w ten 

sposób, że jeżeli my nie będziemy trzymali jakiegoś poziomu, a jeżeli chcemy 

rozmawiać tak jak Pan Radny Kazimierz Łatwiński na korytarzu, to po prostu to nie 

ma żadnego poziomu. To jest poniżej zera. Ja do takiego poziomu się zniżał nie 

będę. Szanowni Państwo, kolejna zwyczajna sesja Sejmiku odbędzie się 16 maja 

2022 r. o godz. 11:00. 

Punkt 13. 

Zamknięcie obrad XLII sesji Sejmiku. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: 

Zamykam obrady XLII zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 

2018–2023. Dziękuję Radnym i zaproszonym gościom za udział w jej obradach. 

Dziękuję bardzo i pozdrawiam.  

 

Protokół sporządzili: 

Natalia Szymborska-Łukasiewicz  

Małgorzata Pieczyńska 

Kinga Mosiurczak 

 

     Obrady prowadził: 

 

Przewodniczący Sejmiku 

 

Wacław Maciuszonek 

 

 

 

 

 

 


